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CONFERÈNCIA
Divendres, 7 de novembre. 20h.
Kursaal Fleta
Conferència sobre el tema "¿Qué 
ocurre en Gaza?", a càrrec de membres 
de les Brigades Unadikum del País 
Valencià i BDS Alacant.

MONÒLEGS
Dijous, 13 de novembre. 21:30h.
Casa de Cultura 
Sessió de monòlegs 
interpretats per Cristina 
Fenollar sota el títol de 
Solita ella.

CONFERÈNCIA
Divendres, 14 de novembre. 17:30h.
Teatre Principal
Conferència inaugural del Congrés 
"Arte y Semana Santa". 

CONCERT
Divendres, 14 de novembre. 20:15h.
Església Arxiprestal de Sant Joan Baptista
Concert d'orgue a càrrec de Joxe 
Benatzi Bilbao.

CONCERT
Dissabte, 15 de novembre. 20:30h.
Teatre Principal
Concert de Rosana amb 
els temes del seu últim 
treball 8 lunas.

TEATRE
Divendres, 21 de novembre. 18h.
Casa de Cultura
Representació teatral de l'obra El 
señorito, dins dels actes al voltant del 
Dia contra la violència de gènere.

EXPOSICIÓ
Divendres, 21 de novembre. 20h. 
Kursaal Fleta
Inauguració de la IV Mostra Fotogràfica 
organitzada pel grup Fotogràfic de 
Monòver, que podrà visitar-se fins al 7 
de desembre.

FESTIVAL
Dissabte, 22 de novembre. 18h.
Teatre Principal
Festival de Dansa de 
l'escola de dansa d'Alicia 
Alba, a benefici CDIAT 
d'Asprodis.

CONTACONTES
Dilluns, 24 de novembre. 18h.
Biblioteca Pública
Contes de Fira per als més menuts a 
càrrec de Xelo Rives.

FOGUERA
Dimarts,25 de novembre 20:30h.
Plaça de la Sala
Foguera en honor a Santa Caterina, de 
nou a la plaça de la Sala.

PRESENTACIÓ LLIBRE
Divendres, 28 de novembre. 20h. 
Casa de Cultura
Presentació del llibre Operación 
Quirúrgica en el cuerpo social. 
La represión política en Monóvar 
(1936.1943) de Glicerio Sánchez.

PRESENTACIÓ LLIBRE
Dissabte, 29 de novembre. 19h. 
Casa de Cultura
Presentació del llibre Miradas opacas de 
Toni Caballero.

AGENDA TELÈFONS D’URGÈNCIA
Coordinació d’Emergències
112
Policia Local 
606 34 07 40 / 96 547 10 80
Guàrdia Civil
96 547 01 03
Creu Roja
96 547 05 27

Hospital General d’Elda
96 698 90 01
Centre de Salut 
Cites: 96 695 75 50
Urgències: 96 695 75 55
Parc Comarcal Bombers
96 538 50 80

TELÈFONS 
Ajuntament 
96 696 03 11
Arxiu Municipal
96 696 01 79
Asociación de Amas de Casa
96 547 28 89
Asociación contra el Cáncer
96 547 27 22 / 96 547 05 88
Assoc. de Minusvàlids COM TU
96 547 13 58
Associació Nit i Dia
67 869 89 24
Aguas Monóvar 
96 386 06 00
Camp de Futbol
96 696 08 90
Casa Cultura
96 547 09 14
Casa Museu Azorín
96 547 07 15
Cementeri
96 696 07 53
Centre Esportiu Monòver
96 547 12 17
CFPA Freire
96 695 72 90
Centre Ocupacional El Molinet
96 547 28 17
Correus
96 547 13 91
Climateri
966960030 

Jutjat de Pau
96 547 01 07
Llar del Pensionista
678 685 138 / 687 40 27 18
Mercat Municipal
96 696 08 72
Museu d’Arts i Oficis
96 547 02 70
Notaria
96 547 01 98
Pavelló Municipal
96 696 01 98
Punt Jove
96 547 32 31
Ràdio Monòver
96 547 27 59 / 96 696 08 65
Registre de la Propietat
96 547 02 81
SERVEF. 
Maria Guerrero, 30. Elda
96 695 77 00
Sociedad Cultural 
Casino de Monòver
96 547 00 90
Serveis Socials
96 547 2676
Servei de Taxi
695 662 066
Teatre Principal
96 696 01 79
Telèfon del Consumidor
012

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Rosario Badenes · Luis Vidal,12 
Dies  7, 11,15, 19,  23, 27
Nuria Canales · Luis Martí, 7
Dies  8, 12, 16, 20, 24, 28

NOVEMBRE 
Gómez Maestre· Carlos Tortosa,4  
Dies  9,13, 17, 21, 25, 29
Rafael Peris · Major, 166 
Dies  10, 14, 18, 22, 26, 30

HORARI D’AUTOBUSOS
Monòver - Elda
De dilluns a dissabte: de 7:30 a 
20:30 h.
Diumenges i Festius: d'11:30 a 
13:30 h. i de 16:30 a 20:30 h.
Monòver - Alacant
Laborals: 7:50, 9:00 i 15:30 h.
Dissabtes: 9:15, 11:15, 15:15, 
i 19:15 h.

Elda - Monòver
De dilluns a dissabte: de 7 a 20h.
Diumenges i Festius: d'11:00 a 
13:00h. i de 16:00 a 20:00h.
Alacant - Monòver
Laborals: 8:00, 14:15, 17:15, i 
20:45 h.
Dissabtes: 10:15,13:15, 15:15, 
i 20:15 h.
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Dilluns a divendres:
De 8h a 18h
Dissabtes:
Matins: de 9h a 13h
Vesprades: de 16h a 18h
Diumenges i festius:
Matins: de 9h a 14h

CEMENTERI
Últimes gravacions que s'han inclòs a 
televisiondemonovar.com: 

Jornada de convivència col·legi Escriptor 
Canyís, presentació Revista Cruz de Guía, 
Gala benèfica Santa Bàrbera, i Setmana 
Santa 2014.

TVM
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Editorial
Novembre torna a tenir a Santa Caterina com a protagonista principal de l'acció, igual 

que ho fóra en octubre Jaume I. Poc temps hem tingut per a fer bondat i desfer-nos 
dels excessos de l'estiu i les festes, però ara ja resultarà impossible no caure rendit davant dels 
torrons de Palmira per a celebrar la Fira com cal. Això sí, enguany caldrà resetejar el nostre disc 
dur per a no deixar-nos portar pel costum i dirigir els nostres passos fins al Camp de Marín, ja 
que la Fira es trasllada a les Moreres. La rodeta, el tren de la bruixa, els cotxes de xoc i demés 
atraccions canvien d'ubicació. No és la primera vegada que ho fan però tot canvi porta el seu 
procés d'adaptació i d'acceptació. Fins a les Moreres haurem d'anar, per tant, si volem firar-nos 
o gaudir de les atraccions, però tot continuarà igual pel que respecta a la Fira del llibre, que 
seguirà conquerint la plaça de la Sala l'últim diumenge del mes o a la Fira Medieval, que el cap 
de setmana d'abans també ocuparà aquest espai.

En un lloc o altre la Fira es farà notar un novembre més com a pròleg del Nadal, encara que 
enguany serà la Setmana Santa la que s'avance als Mags d'Orient gràcies al congrés que se 
celebra al nostre municipi en els pròxims dies, organitzat des de la germandat del Cristo i la 
Esperanza. Estudiosos i entesos de la vessant artística que envolta aquesta celebració donaran 
el seu parer sobre aspectes diversos que de segur no resultaran indiferents als assistents.

Pinzellades de cultura i d'oci per a tractar de posar bona cara a l'adversitat després que els 
comptes municipals tornen a donar altre revés al consistori en detectar-se un doble apunt 
contable de més d'un milió d'euros. Diners que suposadament estaven però en realitat no ho 
estan i que deixen constància d'una situació econòmica falsejada que agreuja encara més la ja 
complicada economia municipal i fa perillar alguns serveis en un futur immediat.

Però, perquè no siguen tot notícies dolentes, també n'han arribat de bones en l'últim mes, 
com la concessió d'una important subvenció que permetrà un canvi d'aspecte als parcs i jardins. 
Una bona notícia per a la població en general i per a la regidora de Medi Ambient en particular, 
en un mes on ha acaparat un fum de crítiques per part de l'oposició, no per la seua actuació en 
aquesta àrea sinó en la de festes, després que la Comissió en bloc presentara la seua dimissió 
al·legant desavinences d'opinions, criteris i formes de treballar entre ambdues parts.

Lamentablement, l'enteniment no ha estat possible en aquest cas però, esperem que ho 
siga entre tots els implicats en l'elaboració dels pressupostos municipals per al pròxim any, 
un treball que ja ha començat i en el que, per primera vegada, s'ha donat l'opció a participar a 
diferents col·lectius locals.

Alguns dels participants en el con-
curs del mes anterior van haver de 
recórrer a buscar l'opinió dels més 
majors per aconseguir endevinar 
on estava presa exactament la 
fotografia que us mostràvem 
d'aquelles dones tan aqueferades 
amb la randa i altres feines. Molt 
encertada va estar la guanyadora, 
María Esteve Rueda, qui ens 
indicava que es tractava del carrer 
Fonament, concretament, del 
postigo del cura. Enhorabona a 
ella i sort als que ara teniu altra 
oportunitat. Esperem les vostres 
respostes a veinat@monovar.es 
o a la nostra redacció situada en 
la planta baixa de l'ajuntament, 
per on podeu passar a comunicar-
nos personalment on correspon 
aquest racó de novembre.
Foto: Arxiu Rafael Poveda.

Endevina el racó

La Fira farà que els carrers es plenen de gent 
aquest mes de novembre, això sí, haurem 
d'estar atents als canvis ja que ha variat 
l'emplaçament d'atraccions i paradetes.

Foto: Mª Luisa Román.

La foto de 
la portada

El pròxim número d’El Veïnat estarà al carrer el 
divendres 12 de desembre. Si voleu col·laborar 
recordeu que haureu d'entregar els vostres 
escrits fins el 21 de novembre. Per a qualsevol 
consulta podeu telefonar al 96 696 03 11 o 
contactar amb nosaltres en la nostra adreça 
electrònica veinat@monovar.es. Gràcies.

Pròxim número
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HACIENDA

Más problemas para 
el Ayuntamiento

El alcalde y concejal de Ha-
cienda explicaban en rueda 

de prensa el nuevo revés para 
las arcas municipales después de 
que se detectara desde el departa-
mento de Intervención un doble 
apunte de 1.200.000 euros en la 
cuenta general de 2013. Tanto 
Vidal como García expusieron la 
gravedad de los hechos al tiempo 
que señalaron que esta situación 
"pone en jaque muchos servicios 
municipales".

Como expuso el edil de Ha-
cienda, ésta es la segunda vez 
que se detecta un doble apunte 
en las cuentas municipales por 
un importe superior al millón de 
euros, lo que desde su punto de 
vista, "no invita a pensar, precisa-
mente, que la gestión económica 
de los gobiernos anteriores pueda 
considerarse como un ejemplo".

García expuso que "se trata 
de la doble contabilización de 
un aval urbanístico por valor 
de 1.200.000 euros, que quedó 
registrado, al mismo tiempo, 
como aval constituido y como 
aval reconocido, algo totalmente 
imposible". En base a este doble 
apunte, "el nuevo cálculo del 
resultado económico, una vez 
detectado el error, echa por 

tierra el principio de estabilidad 
presupuestaria y revienta el 
remanente de tesorería, que pasa 
a rango negativo", lo cual, según 
García, implicará la adopción de 
medidas duras, algunas de las 
cuales afectarán a servicios que 
ahora se prestan, vinculados con 
la educación, atención socio-
sanitaria, información o el ocio, 
y "cuya continuidad peligra".

Desde el gobierno se considera  
que no se trata de un error sino 
que los hechos responden a 
la intención de "maquillar los 
números del ayuntamiento", "fal-
seándose la información que se 
remitió al Ministerio", organismo 
que "podría intervenir al Ayunta-
miento", lo que agravaría todavía 
más la situación actual. 

El alcalde expuso que "otra vez, 
este gobierno tendrá que tomar 
medidas para afrontar proble-
mas generados por el gobierno 
anterior, de los que no es en ab-
soluto responsable, mientras que 
los concejales entonces al frente 
del gobierno se limitan a echar la 
culpa a los trabajadores", por lo 
que avanzó que se iniciarán ges-
tiones "para poder exigir, llegado 
el caso, las responsabilidades 
correspondientes".

El alcalde y concejal de Hacienda durante la rueda de prensa.

Relación gastos fiestas
FIESTAS

CONCEJALÍA DE FIESTAS

Detectado un doble apunte contable de 1.200.000 euros.

La edil de Fiestas presenta la relación de gastos  en 2014.
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Concedida una subvención de 240.000 
euros para la renovación de los parques 

PARQUES Y JARDINES

El proyecto diseñado desde la 
Concejalía de Medio Ambien-

te para la adecuación y mejora de 
los parques y jardines de Monó-
var y pedanías ha recibido una 
subvención de 240.000 euros de 
la Diputación Provincial, que 
se destinarán a la renovación 
de las principales zonas verdes 
y que también permitirá que se 
adecuen espacios para perros.

El objetivo principal de esta 
actuación es la remodelación 
de espacios donde se instalarán 
nuevos juegos infantiles de fun-
cionalidad más acorde a la actual, 
así como habilitar espacios acota-
dos para el disfrute de los perros 
y mascotas en general sin crear 
molestias al resto de usuarios, un 
aspecto que la edil del área, Anna 
López, resalta especialmente.

Según la edil, el "ambicioso 
proyecto de remodelación fue un 
trabajo del actual grupo de go-
bierno que desde un inicio tuvo 
claro cuáles debían ser las actua-
ciones que se debían acometer".

PARQUE DEL SALITRE
Por lo que respecta al parque del 
Salitre, donde la escasez de juegos 
en relación al espacio ha sido una  
demanda constante por parte de 
los usuarios, el proyecto prevé 
renovar y ampliar el número de 
juegos infantiles, creando zonas 
anexas y diferenciadas por edades 
y con suelo con tratamiento de 
amortiguación apropiado para 
cada caso.

Además, teniendo en cuenta 
el entorno, se ha optado por 
elegir para esta zona juegos 
con aspecto rústico, sin olvidar 
solucionar otro gran problema 
de este parque como es la falta de 
sombras, por lo que la actuación 
se completará con un aumento 
de arbolado de olivos.

Por otra parte, la segunda zona 
de actuación en el parque del 
Salitre contempla acotar con 
vallado y doble puerta de acceso, 
en la parte baja, un recinto para 
mascotas, donde éstas puedan 
soltarse libremente sin molestar 
al resto de usuarios y donde 
dispondrán de fuentes de agua es-
pecíficas, elementos para ayudar 
a la diversión de los animales  y 
dispensadores de bolsas y papele-
ras para excrementos.

ALAMEDA
El parque de la Alameda también 
cambiará de aspecto gracias a este 
proyecto, actuándose al igual 
que en el caso anterior tanto en 
jardinería como en elementos 
de juego. Así, en jardinería se 
dispondrá de mayor vegetación 
en los alrededores de la zona 
de juego, renovándose además 
los juegos destinados a niños 
entre 5 y 12 años con elementos 
específicos que tendrán un 

En el parque del Salitre se optará por juegos de aspecto rústico.

La Alameda, el Salitre y otras zonas ajardinadas de Monóvar y pedanías renovarán su aspecto notablemente.

diseño más vanguardista que los 
elegidos para el Salitre. También 
aquí se renovará el pavimento 
de amortiguación manteniendo, 
no obstante, el que se encuentre 
en buen estado y los juegos 
infantiles para los más pequeños 
cuyo estado sea correcto, y que 
pasarán a concentrarse en una 
zona específica.

Además, las mascotas también 
dispondrán de su propio espacio 
en la Alameda, con una zona aco-
tada y de características similares 
a las del Salitre que ocupará la 
parte  alta del parque.

OTROS PARQUES
Junto al Salitre y la Alameda, 
se incluyen en el proyecto 
otros espacios verdes como el 
jardín Enrique Deltell o los 
jardines de Xinorlet y Casas 
del Señor, donde se procederá 
a la instalación de una zona de 
juegos con columpio, tobogán 
y muelles sobre pavimentación 
de amortiguación, y donde al no 
permitirlo el espacio no habrá 
zona acotada para mascostas 
pero sí se instalará un pipican, y 
otros elementos destinados a las 
mismas como fuentes específicas 
y dispensadores-papeleras.

EJECUCIÓN
La ejecución del proyecto, así 
como su licitación y financiación, 
corren a cargo de la Diputación 
Provincial por lo que por el 
momento no hay una fecha con-
creta para el inicio de las obras, 
no obstante, López afirma que lo 
importante es que "al  menos ya 
sabemos que contamos con esta 
inversión tan importante y por 
la que tanto hemos trabajado, 
siempre convencidos, pese a las 
críticas, que apuntábamos en la 
buena dirección. Y así ha sido".

Los juegos de la Alameda presentarán un diseño más vanguardista.
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VISITA

Elaboració conjunta 
dels pressupostos

El Secretari General del PSPV, 
Ximo Puig, visitava Monòver 

setmanes enrere, on assenyalava 
la importància d'aplicar "un canvi 
de model econòmic amb suport 
a l'agricultura, marbre i calcer" i 
amb una Generalitat a favor de 
la innovació i la tecnologia. Una 
Generalitat que, deia,"ha d'estar 
al costat dels ajuntaments" però 
que en l'actualitat considera "no 
ho està" i que, deia, "durant vint 
anys  ha posat tots els ous a la 
cistella de l'especulació".

Aquestes eren algunes de les 
manifestacions de Puig al saló 
de plens de l'ajuntament, des 
d'on posava l'accent en destacar 
que "el primer que s'ha de fer és 
tornar la decència a la política i 
no enganyar". 

La intervenció del número 
1 dels socialistes valencians es 
produïa després de mantenir una 
breu entrevista amb l'Alcalde 
i membres del govern, en el 
transcurs de la qual el feien par-
tícep de la complicada situació 
econòmica del consistori, tot 
amb el desig de fons que Puig siga 
"el pròxim President de la Gene-
ralitat Valenciana i puga ajudar 
a què Monòver vaja avant", com 
així ho manifestava l'Alcalde 
posteriorment. Per a Natxo Vidal,  

Primeres promeses 
de Ximo Puig 

HISENDA

Des del grup de govern s'han 
iniciat reunions amb di-

ferents col·lectius locals per tal 
de posar en marxa, per primera 
vegada, l'elaboració d'uns pressu-
postos participatius. Aquesta ha 
estat una reivindicació constant 
de l'actual govern durant la 
seua etapa a l'oposició que ara 
comença a posar-se en marxa.

La primera reunió es va portar 
a terme el passat 24 d'octubre i 
a la mateixa van estar convocats 
representants d'associacions, 
consells i altres agents socials de 
Monòver per a treballar conjun-
tament en aquest treball.

Segons el regidor d'Hisenda, 
Alejandro García, aquesta és "una 
experiència pilot i tractarem de 
portar-la endavant el millor que 
sapiguem, amb la convicció, això 
sí, que ha de seguir sent l'opció  
per la qual apostem per a traure 
endavant els pressupostos".

D'aquesta manera, el que 
era una demanda per part de 
l'oposició, ara com a grup de go-
vern PSOE-GIMV passa a ser una 
realitat, "complint-se un com-
promís del programa electoral", 

com assenyala Alejandro García 
qui, a més, recorda que "l'últim 
dels pressupostos presentats pel 
PP en el govern va ser rebutjat 
per l'oposició, entre altre motius, 
per no haver estat elaborats mit-
jançant aquesta fórmula".

En aquest sentit, García defensa 
que "el PP era coneixedor que, a 
l'hora d'elaborar els pressupostos 
havien de comptar amb algunes 
propostes del PSOE per a poder 
traure'ls endavant, i aquesta era 
una d'eixes propostes que no es va 
tenir en compte", motiu pel qual 
van acabar per votar en contra i 
presentant altres pressupostos 
alternatius que, posteriorment, 
amb alguna modificació, van ser 
els que es van aprovar en passar 
de l'oposió al govern, malgrat que 
"per la premura per ser aprovats" 
no es van poder realitzar via par-
ticipació ciutadana. Però, segons 
García, "el nostre compromís 
amb aquest tema era firme i, 
per això, tenim la intenció de 
traure endavant la proposta amb 
els pressupostos que, de cara al 
pròxim any, hem d'aprovar".

Primera reunió en relació a l'elaboració dels pressupostos. 

El grup de govern ha iniciat els contactes amb associacions 
per a l'elaboració d'uns pressupostos participatius.

Ximo Puig durant la seua visita al Museu d'Arts i Oficis de Monòver.

aquesta va ser "una ocasió d'or 
per a poder avançar necessitats 
i projectes al que serà el pròxim 
President de la Generalitat", i a 
qui demanava que "s'articulen 
mesures per activar els municipis 
d'interior".

Però, a banda de la vessant 
més protocol·lària, l'estada de 
Ximo Puig al nostre municipi 
es va complementar amb una 
visita al Museu d'Arts i Oficis 
de Monòver, on va seguir amb 
interés l'explicació d'un dels fills 
del seu fundador i del cronista 
oficial. Acte seguit, compartia un 
dinar amb membres del govern i 
militants socialistes al centre de 
la població, per a tancar la seua 
agenda a Monòver al polígon 
industrial El Pastoret, on coneixia 
de primera mà la indústria local.

Puig va signar al Llibre d'Honor.
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PLENO

Un Pleno muy tenso
SANIDAD

Sanciones 
en vigor

El  pasado 29 de septiembre en-
tró en vigor la modificación 

del artículo 85 de la ordenanza 
de tenencia y protección animal 
aprobada en sesión extraordina-
ria en mayo de 2014. La citada 
modificación contempla la cuan-
tía de las sanciones a aplicar 
por las distintas infracciones, 
quedando fijada la sanción para 
las infracciones calificadas como 
leves en 150 euros, mientras 
que las graves serán sancionadas 
desde 151 hasta 3.000 euros y 
las infracciones muy graves se 
sancionarán desde 3.001 hasta 
12.000 euros.

Los trabajos de revisión del PGOU y el nuevo mercado de 
abastos, puntos centrales de la sesión tras retirarse otros 
puntos del orden del día ante las críticas de la oposición.

La revisión del PGOU entre las cuestiones que se trataron en el Pleno.

AGRICULTURA

Mejoras en 
caminos

La Concejalía de Agricultura es 
la destinataria de una subven-

ción de Diputación de 59.992,01 
euros para el acondicionamiento 
de caminos rurales. En concreto, 
la actuación se centrará en un 
tramo del llamado camino de 
Castalla en El Manyar. La ejecu-
ción de las obras corresponde a 
la Diputación Provincial y según 
el responsable del área, Salvador 
Giménez, podrían iniciarse antes 
de que finalice el año.

La tensión fue la nota 
dominante de una convo-

catoria que presentaba carácter 
extraordinario y que respondía 
a la petición del PP para que se 
debatieran una serie de mociones 
que, no obstante, no llegaron 
a ser tratadas en algunos casos. 
Al inicio de la sesión, el alcalde, 
Natxo Vidal, retiraba los dos 
primeros puntos del orden del 
día referidos a las reprobaciones 
a los concejales de Urbanismo y 
Fiestas, alegando que los infor-
mes técnicos determinaban que 
no tenían cabida legal, como ya 
"fueron advertidos previamente 
los concejales del PP en comisión 
informativa".  Así lo exponía el 
alcalde, aunque su argumenta-
ción no resultó del agrado de la 
oposición, comenzando de este 
modo una dinámica de reproches 
y acusaciones que lejos de dismi-
nuir fueron incrementándose 
hasta el final de la sesión.

Los tres puntos que sí llegaron 
a debatirse y someterse poste-
riormente a votación fueron los 
referentes a los trabajos de revi-
sión del PGOU, la construcción 
del nuevo mercado de abastos y 
la adhesión al plan de empresas 
y servicios de Diputación. Desde 
el PP se acusó al actual gobierno 
de  falta de gestión, calificando 

de "parálisis injustificada" la revi-
sión del PGOU. Alejandro García, 
como responsable de Urbanismo, 
mostró su sorpresa por esta ur-
gencia manifestando que "lo que 
el PP ha sido incapaz de solventar 
en 10 años de gobierno, pretende 
que lo solvente el actual gobierno 
en apenas 6 meses". García seña-
ló que "el PP no puede marcar 
la hoja de ruta del PGOU, sino 
que le corresponde al gobierno" 
desde donde, puntualizó, "se está 
trabajando junto a colectivos 
implicados y sin dejar escapar 
ninguna oportunidad".

Por su parte, la edil de Mercado, 
Caridad García, también quiso 
dejar claro que "se está trabajan-
do por conseguir la construcción 
del nuevo mercado" siguiendo 
la opción que consideran más 
adecuada. Opción respecto a la 
cual, Desirée Bellot señaló que 
"aun sin conocerla, no nos parece 
la más apropiada o al menos no 
será respaldada por mi grupo. Por 
lo que el alcalde nos tendrá en 
frente y no al lado". Afirmación 
a la que el alcalde respondía  que 
"no se trata de que el PP se sitúe 
a mi lado o enfrente de mí" sino 
"del colectivo implicado". 

Por otra parte, el Pleno ordi-
nario de octubre se celebró ya al 
cierre de esta edición de El Veïnat.

Excursión a 
Cartagena

COMERCIO

V Feria Outlet

Coincidiendo con la Feria 
Medieval, la Asociación de 

Comerciantes celebrará la V Feria 
Outlet Monóvar con novedad 
respecto a su ubicación. Del 21 al 
23 de noviembre, los diferentes 
stands participantes podrán visi-
tarse en la zona situada frente al 
Teatro Principal, a diferencia de 
otros años que ocupaba el ágora 
de Casa de Cultura. El horario de 
la Feria Outlet el viernes 21 será de 
18 a 22 h, mientras que el sábado 
22 permanecerá abierta al público  
de 10 a 22 h y el domingo 23 de 
10 a 21h.  

Por otra parte, desde la Aso-
ciación se está preparando la 
Campaña de Navidad y ya está 
disponible el número 05083 
para participar en el Sorteo de 
Navidad.

Usuarias y usuarios del 
servicio de rehabilitación  

compartieron una jornada de 
convivencia en Cartagena, donde 
pudieron disfrutar de una visita 
guiada por diferentes puntos 
de interés de la ciudad como el 
Teatro Romano, el ayuntamiento 
o el puerto. Acompañadas por los 
ediles Caridad García y Salvador 
Giménez, la actividad presentó 
un marcado carácter cultural y no 
dejó pasar la oportunidad de ver 
las famosas monedas de la fragata 
Nuestra Señora de las Mercedes 
expuestas en el Arqua.
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Monóvar acoge el Congreso Nacional sobre Semana Santa organizado desde la Hermandad del Cristo  con motivo de 
su 75 aniversario. Las ponencias y actos se sucederán en nuestra localidad del 14 al 16 de noviembre .

La Hermandad del Santísimo 
Cristo Crucificado y María 

Santísima de la Esperanza de 
Monóvar celebra a lo grande el 
75 aniversario del Cristo al orga-
nizar el Congreso nacional "Arte 
y Semana Santa: cultura material 
e inmaterial", que tendrá lugar en 
nuestra localidad del 14 al 16 de 
noviembre. Tres días de intensa 
actividad con la Semana Santa y 
el arte relacionado con la misma 
en el punto de mira.

El programa se inaugurará 
el viernes 14 a las 17:30 h en el 
Teatro Principal, donde tendrá 
lugar la apertura institucional  
a cargo de Inmaculada Vidal 
Bernabé, presidenta del congreso 
y catedrática de Historia del Arte 
de la Universidad de Alicante, 
iniciándose posteriormente las 
ponencias con el catedrático 
de Historia del Arte de la Uni-
versidad de Murcia Jesús Rivas, 

EDUCACIÓN

Comprobar el resultado de primera mano

CONGRESO

Semana Santa en noviembre

Previo al congreso se celebró el Rosario de la Aurora. Foto: Pablo Jaén.

con una intervención sobre "La 
Semana Santa y su significación 
artística".

La primera jornada del congre-
so contará también con Cristina 
Gómez, encargada de exponer a 
los asistentes detalles varios de 
las Artes Suntuarias en la Semana 
Santa de Lorca. Terminando la 

programación del viernes con el 
concierto de órgano de Benantzi 
Bilbao en la iglesia de San Juan 
Bautista. 

A lo largo de tres días, los asis-
tentes tendrán la oportunidad de 
acercarse a la Semana Santa de 
puntos diferentes como Zaragoza, 
Sevilla o Valladolid, en las confe-

rencias que se engloban dentro 
de este programa y que dará paso, 
una vez clausurado, al encuentro 
provincial de investigación. Esta 
segunda parte de la actividad se 
llevará a cabo el 16 de noviembre 
a partir de las 17:30h en la Casa 
de Cultura y contará, entre otros, 
con la colaboración de la Archi-
vera municipal, Alicia Cerdá y 
del Cronista Oficial, Marcial Po-
veda, los cuales expondrán "Los 
problemas de la investigación del 
hecho cultural: la Semana Santa 
de Monóvar".

La propuesta se cerrará con una 
mesa redonda que bajo el título 
de "Investigación y análisis histó-
rico y patrimonial en cofradías y 
hermandades" seguirá ahondan-
do en el objetivo prioritario de 
esta actividad orientada a "incen-
tivar la investigación histórica y 
patrimonial de temática cofrade 
en su ámbito más cercano".

El secretario autonómico de 
Educación, Manuel Tomás y el 

director territorial de Educación 
José Antonio Rovira, se desplaza-
ron el pasado 27 de noviembre a 
la Escuela Infantil Mare de Déu 
del Remei para ver el resultado 
de las obras de mejora realizadas 
en el centro durante el verano. 
Acompañados por la directora del 
centro, Mª Reme Llobel, alcalde, 
concejal de Educación y buena 
parte de la corporación, compro-
baron el resultado final de estos 
trabajos de mejora con la banda 
sonora de fondo de los niños que 

jugaban en el patio. Además de 
visitar las instalaciones, se intere-
saron por conocer la opinión de 
los trabajadores del centro sobre 
la mejora realizada, un proceso 
sobre el que también dieron su 
opinión las representantes del 
AMPA que se acercaron hasta la 
escuela infantil.

El centro inició curso con esta 
imagen renovada una vez finali-
zadas las obras de Conselleria que 
han supuesto una inversión de 
más de 200.000 euros, y mejoras 
tanto en el interior como el exte-
rior de  esta escuela infantil. La directora del centro explica las actuaciones realizadas en la escuela infantil.

El secretario autonómico de Educación visitó las instalaciones de la Escuela Infatil Mare de Déu del Remei. 
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Llicenciada en Biologia per la 
Universitat de València, Greta 

Verdú Berenguer exerceix com a 
professora en el Col·legi Espanyol 
Reyes Católicos de Bogotà. Va 
canviar Monòver per la capital 
de Colòmbia, on ara ha tornat 
per continuar amb aquesta expe-
riència que li permet ensenyar als 
seus alumnes i aprendre d'ells en 
un enriquidor intercanvi cultural.

Pregunta: Greta, com acabes treba-
llant en un país com Colòmbia?
Resposta: A causa de les retallades en 
Sanitat i Educació, treballar a Espanya 
resultava complicat. Així que vaig 
començar a barrejar diferents opcions 
i provar sort amb les convocatòries 
que sortien per part del Ministeri a 
diferents països, tant a Europa com als 
Estats Units i Amèrica Llatina. Un dia, 
quan ja pensava que les oportunitats 
s’havien acabat, em van telefonar de 
Colòmbia i, sense pensar-ho massa, 
en una setmana ja estava a Bogotà per 
començar el curs.
P: Aquesta és la segona vegada que 
pares per ahí, tenies clar que tornaries 
a repetir l'experiència o la decisió ve 
més bé lligada a la falta d'oportunitats 
a Espanya?
R: La veritat és que quan vaig acabar el 
curs el passat juny estava la  possibilitat 
de tornar, però no tenia tota la segu-
retat. A més, aquest any també tindria 
més facilitats per tornar a treballar a 
Espanya perquè m'havia habilitat per 
anglès per ser professora bilingüe de 
biologia. A principis d'agost ja sabia 
que podria tornar, i encara que estava 
la possibilitat de quedar-me de nou 
prop de casa, vaig decidir vindre un 
any més per seguir vivint aquesta 
meravellosa experiència.
P: Havies treballat anteriorment a 
Espanya o el teu primer contacte amb 
el món laboral ja va ser a l’estranger?
R: Ja portava treballant com a pro-
fessora de biologia de secundària a la 
Regió de Múrcia durant 4 anys. Inclòs 
els últims 3 anys em vaig establir per 

"És una experiència que mai oblidaré, perquè m'ha enriquit com a persona i m'ha fet veure les coses importants".

Greta, de professora a Colòmbia 
JÓVENS MONOVERS A L’ESTRANGER

a viure a la zona costanera de Múrcia, 
en Águilas, on vaig treballar en dos 
instituts diferents de la localitat.
P: A diferència d’altres protagonis-
tes d’aquesta secció, jugues amb 
l'avantatge de l'idioma, però malgrat 
tot imagine que haurà hagut un 
procés d'adaptació amb moments de 
tot tipus?
R: Al principi vaig haver d'adaptar-me 
a l'altura i a la diferència de pressió 
perquè Bogotà es troba a 2600 metres, 
et costa respirar i t'esgotes més quan 
camines o practiques qualsevol esport. 
A més d'acostumar-me al mateix clima 
durant tot l'any, perquè ací no hi ha 
estacions, durant el dia pot ocórrer 
de tot, sol, pluja… També els horaris 
són diferents, ja que el ritme de vida 
comença molt prompte al matí perquè 
a les 6 de la vesprada ja és de nit. I com 
no, els menjars, ací hi ha molta fruita 
tropical i bona carn però a Espanya és 
tot molt més bo.
P: Greta jugues amb l'avantatge de 
l’idioma però en parlar de Colòmbia 
també hi ha un factor negatiu, o 
almenys així ens arriba a nosaltres a 

través dels mitjans de comunicació, 
com és la violència. Has d'adoptar 
algunes mesures de seguretat en el teu 
dia a dia o la realitat no és tan dolenta?
R: Colòmbia és un país on, per desgrà-
cia, no hi ha la seguretat que trobem al 
nostre país, però tampoc és tant com 
ens arriba pels mitjans de comunica-
ció. Hi ha zones del país que encara 
es veuen sotmeses per la guerrilla, el 
tema del tràfic de droga i l'ajust de 
comptes; a més hi ha barris marginals 
a les grans ciutats on la vida d'un no 
val res. A Bogotà, per exemple, no 
pots passejar tranquil·lament per certs 
barris i encara menys quan ja es fa de 
nit. És recomanable que no agafes un 
taxi tu a soles, tampoc portar damunt 
molta plata (diners) ni la targeta de 
crèdit, no utilitzar el teu smartphone a 
les busetes… Resumint, no has de do-
nar papaya és a dir, has d’estar sempre 
alerta perquè no puguen aprofitar-se 
de tu. Però no voldria que quedara una 
mala imatge d'aquest país que té tanta 
varietat d'ecosistemes i tantíssims llocs 
meravellosos que visitar i descobrir.  
A més de la seua gent tan amable i 

Greta amb els seus alumnes a una excursió a l'Amazonas.

atenta, sobretot amb els que venim 
de la mare pàtria, com els colombians 
diuen.   
P: Quan estaves estudiant, pensaves 
que acabaries treballant lluny de casa 
o quines eren les teues expectatives de 
futur?
R: Doncs pensava que a Monòver no 
viuria sempre, sabia que començaria 
a treballar en altres llocs i que potser 
algun dia tornaria a viure allí perquè és 
on tinc a la meua gent. Però el que mai 
hauria pensat és que arribaria a viure i 
treballar a Colòmbia.
P: A què t'ha costat més adaptar-te?
R: Crec que el que més m'ha costat i 
em segueix costant és no poder anar 
a qualsevol hora pel carrer amb total 
tranquil·litat.
P: Explica'ns un poc quin és el teu tre-
ball allí? Com és el centre on treballes, 
l’alumnat?
R: Sóc professora de Biologia al Centre 
Cultural i Educatiu Espanyol Reyes 
Católicos. És un col·legi privat, encara 
que depèn de l'Ambaixada d'Espanya, 
i quasi tots els mestres i professors 
que treballem ací som espanyols 
que venim contractats pel Ministeri 
d'Educació. És un centre integrat, ja 
que comprèn des d'Infantil de 3 anys 
fins 2n de Batxillerat. La gran majoria 
dels alumnes que hi ha al col·legi són 
colombians, encara que també tenim 
alguns alumnes espanyols que han 
vingut a Colòmbia per motius laborals 
dels pares i també altres de diferents 
països de Sud-amèrica. Però tots ells 
són molt educats i tenen molt respecte 
al professor, cosa que s'ha perdut a les 
escoles espanyoles.
P: Què trobes a faltar en el dia a dia 
d'allò que has deixat a Monòver? 
R: Potser siga un tòpic el que vaig a 
dir però, evidentment, trobe a faltar la 
meua família, que des del primer dia 
em van donar el seu suport, encara 
que els feia por la idea. També trobe 
a faltar els meus amics, perquè són 
únics. Però, sobretot, el que més trobe 
en falta és poder veure créixer a les 
meues nebodetes.
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La primera guarderia de Monòver va ser construïda per l'Ajuntament 
en un solar de propietat municipal. Aquest solar de 2967´99 metres 

quadrats, situat en l'horta de baix, cridada del trinquet, limitava en 
la part sud amb l'antic camí d'Alacant (avui Carrer Lope de Vega), a 
l'Est amb un Carrer en projecte (avui Carrer Guarderia), a l'Oest amb 
el Trinquet (avui Carrer Jorge Manrique) i al Nord amb senda i sèquia 
(avui Carrer de la Codícia). Adquirit pel consistori, va tenir al llarg dels 
anys en què va ser de la seua propietat diferents projectes: a principis 
dels anys cinquanta va ser cedit a l'Organització Sindical de la FIT i 
de les JONS amb el propòsit que es construïra un menjador d'Auxili 
Social. Posteriorment, en 1966, es torna a cedir a la mateixa Organit-
zació Sindical amb el propòsit que es construïren cinquanta habitatges 
protegits; transcorreguts els terminis i no duent-se a terme cap dels 
projectes, l'Ajuntament torna a recuperar la propietat i és a partir de lla-
vors quan pren cos davant la necessitat d'una guarderia la construcció 
d'aquest edifici per part de l'Ajuntament. Durant el temps que aquest 
solar va estar sense utilitzar es van instal·lar en ell i en alguna que 
altra ocasió puntual diverses vegades els Circs quan venien a la nostra 
Ciutat, donant-li utilitat i aprofitant així aquest espai.

Una vegada projectat el carrer, després de la monda i delimitat l'espai, 
queda per a la seua utilització un solar trapezoïdal de 2.300 metres 
quadrats. A l'octubre de 1971 és redactat el projecte per l'Arquitecte 
Juan Antonio García Solera, amb una capacitat de 75 xiquets de 0 a 6 

anys i un pressupost de 3.000.000 milions de Pessetes. S'aconsegueix 
una subvenció d'1.400.000 Pts.de la Comissió Provincial de Serveis 
Tècnics (Pla 1971) aportant l'Ajuntament 1.600.000 Ptes.

La guarderia es construeix amb la finalitat de lliurar-la a la Dele-
gació Provincial d'Auxili Social, perquè aquesta entitat l'administre. 
Durant el procés de tramitació es va crear com a organisme autònom 
però enquadrat en el Ministeri de la Governació l'Institut Nacional 
d'Assistència Social; així doncs, es va sol·licitar al Ministeri que donara 
autorització per a fer cessió gratuïta, no al Moviment Nacional, sinó a 
l'Institut Nacional d'Assistència Social.

En 1973, a través d'una subvenció del Paro Obrero de 300.000 ptes., es 
va contractar a 14 persones per a la construcció del mur de contenció 
i les terrasses.

Es va començar a construir en 1973. A l'abril de 1974 finalitza l'obra 
pel contractista José Albadalejo Sánchez.

Al juny de 1974 la corporació acorda cedir gratuïtament al Moviment 
Nacional l'edifici recentment construït per a guarderia

Es beneeix el 12 de desembre de 1976 pel llavors Cura Pàrroc Don 
Miguel Llorca Bisbal, amb assistència del Governador Civil de la Pro-
víncia i l'Alcalde Don José Bernabé Tordera, sota el nom de “Guarderia 
Infantil Mare de Déu del Remei”.

A.M.M. Caja 1604, 1529/40,579/27.

Abans i ara

Foto: Pepe Bellot.

Foto: Arxiu Rafa Poveda.

Aquest mes ens apropem a l'abans i 
ara dels terrenys on finalment es va 
construir la primera escola infantil de 
Monòver. Les obres començaven l'any 
1973 després que quedaren pel camí 
altres possibles propostes per aquest  
espai.
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La programación de noviembre 
del Teatro Principal sorpren-

dió con el concierto de Rosana  
para el sábado 15 a las  20:30 h. 
La cantautora canaria ofrecerá en 
nuestra localidad este concierto 
incluido dentro de la gira pro-
mocional de su último trabajo 8 
lunas. Recién llegada de Méjico, 
Rosana atrapará al público con 
esta actuación en directo con un 
repertorio que incluirá los temas 
que se incluyen en este trabajo 
que considera "no es un disco de 
éxitos ni colaboraciones al uso", 
un trabajo donde se reinventan 
algunos de los grandes éxitos de 
esta artista que se dio a conocer 
con "El talismán" y que, a partir 
de ese momento, se convirtió en 

CULTURA

L'orgue de l'església torna a sonar 

La regidoria de Cultura ha 
posat en marxa de nou l'orgue 

de l'església arxiprestal per tal que 
puga donar-se-li una major acti-
vitat i siga possible l'organització 
de concerts com amb anteriori-
tat. La regidora de l'àrea, Lourdes 
Pastor, va lamentar que cessara 
l'activitat en aquest orgue, "una 
gran joia de la música per la qual 
es va apostar molt durant un 
temps" organitzant-se fins i tot 
un festival Internacional després 
de la seua restauració però que 
"després de tot l'esforç i èxit, es 
va  abandonar qualsevol activitat 
d'una forma inexplicable".

La posada a punt que ha 
experimentat ara l'orgue ha 
requerit d'una reparació que ha 
estat sufragada a parts iguals entre 
l'ajuntament i l'església, gràcies a 

un acord que contempla també 
la possibilitat que els alumnes 

d'orgue que ho desitgen puguen 
realitzar pràctiques amb aquest 

Benatzi Bilbao oferirà un concert en novembre i s'obri la possibilitat que puguen practicar alumnes del conservatori.

Las 8 lunas de Rosana 
en el Teatro Principal

CONCIERTO

orgue. Els alumnes del conser-
vatori que així ho requerisquen 
podran beneficiar-se d'aquest 
acord els dilluns i dimecres en 
horari de matí, sol·licitant prè-
viament el corresponent permís 
en el departament de Cultura. 
Lourdes Pastor ha agraït la bona 
disposició del cura per facilitar 
l'acord i posar a disposició de "qui 
ho precise aquest instrument".

Finalitzada aquesta reparació, 
la Regidoria de Cultura ha optat 
per programar ja un concert per 
aquest mes de novembre a càrrec 
de l'organista Benatzi Bilbao. 
L'activitat tindrà lloc el divendres 
14 de novembre a les 20:15h a 
l'església de Sant Joan Baptista i 
s'emmarca dins del congrés  d'Art 
i Setmana Santa organitzat per la 
germandat del Santísimo Cristo.

una de las voces de referencia, 
consiguiendo premios diversos 
como el de mejor solista femeni-
na latina.

CONSELL

El Consell Municipal de 
Cultura es posa en marxa

La regidora de Cultura, Lourdes 
Pastor, va exposar a la primera 

junta del Consell Municipal 
de Cultura l'objectiu prioritari 
de recuperar aquest organisme 
que busca la col·laboració de les 
associacions i demés implicats 
en la cultura local. La reunió es 
va obrir amb la presentació i 
lectura dels Estatuts aprovats pel 
Ple en el mes d'agost, per passar 
posteriorment a nomenar els 
representants de cadascuna de 
les associacions implicades, un 
total d'onze fins a la data més el 
cronista oficial de Monòver, la 
tècnic de l'arxiu i Biblioteca i el 
centre d'adults Freire. Així ma-
teix, a banda de la confirmació 
d'associacions actives, també es 

van proposar altres de noves a 
qui se'ls comunicarà la petició 
de la junta per a la seua possible 
integració en aquest Consell que, 
juntament amb altres Consells 
municipals existents, tenen com 
a finalitat la creació del Consell 
de Participació Ciutadana.

Altres dels temes tractats va ser 
l'elecció dels representants del 
Consell Municipal de Cultura 
en l'elaboració dels pressupostos 
municipals, així com altres pro-
postes com ara la dirigida a què 
les associacions compartisquen 
les seues programacions amb la 
programació municipal per a 
tractar d'aconseguir una oferta 
cultural més variada i on no se 
sobreposen les activitats.
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Un 9 d'octubre molt familiar
9 D'OCTUBRE

El 9 d'octubre es va viure al carrer amb els Nanos, la música d'El Xirivell i tallers per als més menuts al voltant de Jaume I.

El variat programa dissenyat al 
voltant del 9 d'octubre va fer 

que aquesta celebració enregis-
trara una destacada participació. 
Des del grup de govern es va 
optar per traure la festa al carrer, 
inclòs l'acte institucional que 
anteriorment es portava a terme 
al saló de plens, una encertada 
idea en tant que ens els últims 
anys la participació es limitava 
als representants municipals i a 
les Corts d'Honor. Un canvi que 
l'Alcalde justificava d'aquesta 
manera al seu discurs: "celebrem 
el 9 d'octubre al carrer perquè és 
al carrer on els pobles viuen i es 
troben, on la gent diu bon dia, 
on la gent comparteix les seues 
inquietuds i opinions. I ho fem 
al carrer perquè és del carrer d'on 
haurà d'eixir la veu que porte el 
nostre poble, el poble valencià, 
cap al futur".

Els Nanos i Gegants, al ritme 
marcat per la Colla, van obrir 
la jornada seguits pels xiquets, 
pares i mares que es van sumar a 
la convocatòria, concentrant-se 
posteriorment a la plaça de la 
Malva, on s'escoltava l'himne 
regional i on l'alcalde donava 
lectura al discurs preparat per 

L'alcalde va donar lectura al seu discurs a la plaça de la Malva.

La cercavila dels Nanos va encetar els actes del 9 d'octubre a Monòver. Els més menuts van participar en els tallers preparats per a l'ocasió.

a l'ocasió, complint així amb 
la part més protocol·lària de la 
jornada.Vidal va manifestar a les 
seues paraules el desig que el " 9 
d'octubre puga servir  per a  pren-
dre consciència del nostre poder 
com a ciutadans i ciutadanes, per 
agafar l'impuls que necessitem, 
per creure que un nou model de 
poble valencià és possible". En 
aquest sentit deia, a més, que  
"hui és un bon dia per a recordar 
que una ciutadania activa, crítica 
amb el que veu, reflexiva, partici-

pativa i contundent és el millor 
camí cap a una societat més justa, 
que done lloc a un espai nou de 
convivència democràtica i que 
ens allunye d’allò que, durant 
anys, ens ha fet avergonyir com 
a poble, posant al servei de les 
persones les administracions que 
ens representen i no a l'inrevés".

Tampoc van faltar les referèn-
cies al sentiment de poble, el 
qual assenyala "no s'alimenta de 
la comparació amb altres pobles 
veïns, ni de la seua dependència, 

sinó de les nostres pròpies pecu-
liaritats, de les característiques 
que ens fan ser com som. I po-
dem compartir amb tot el món 
allò que som i sentim".

Després del discurs, i davant 
l'atenta mirada dels Gegants, 
els més menuts van tindre 
l'oportunitat també de participar 
en els tallers preparats al voltant 
de la figura de Jaume I, mentre 
que poc més tard, el programa 
seguia amb la inauguració d'una 
mostra d'artistes plàstics mo-
novers en el Fleta. Com va 
assenyalar la regidora de Cultura, 
Lourdes Pastor, aquesta mostra 
"ha obert el camí per crear un 
cens d'artistes locals amb els 
quals establir col·laboració i fins 
i tot plantejar reprendre aquesta 
activitat cada 9 d'octubre".

Així mateix, sols uns dies més 
tard, continuaven els actes rela-
cionats amb aquesta celebració 
amb el Correllengua organitzat 
des del Casal Jaume I. Després 
d'anys, la flama de la llengua va 
ser rebuda de nou a l'ajuntament, 
en el transcurs d'un acte que va 
servir també per a homenatjar 
els pares i mares dels primers 
alumnes en valencià de Monòver.
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JUVENTUD

Operación Fama 2014
Star Boys y Dancing Seven consiguieron el primer premio en primera y segunda categoría respectivamente. El mejor 
vestuario lo compartieron Disharts y Diamons, y las mejores bailarinas fueron Claudia Sanz y Paula Samper.

Los más jóvenes volvieron a 
sorprendrer al público con sus 

coreografías en la séptima edición 
de Operación Fama. Desde la 
Concejalía de Juventud se apostó 
nuevamente por esta actividad 
que permite a los participantes 
demostrar cómo se desenvuelven 
de bien en el escenario. Los gru-
pos participantes cuidaron todos 
los detalles en su puesta en esce-
na, conocedores de que el jurado 
valora todos los aspectos a la hora 
de emitir un veredicto. Así, las 
diferentes coreografías se vieron 
complementadas por el vestuario, 
maquillaje, expresión corporal y 
coordinación de los grupos.

Con una participación lige-
ramente superior a la edición 
anterior, Operación Fama se 
consolida como una de las 
propuestas más esperadas por 
los más jóvenes. Ahora, una vez 
celebrado el concurso, todos los 
participantes podrán disfrutar de 
la segunda parte de esta convo-
catoria, la acampada que tendrá 
lugar en el Aula de naturaleza el 
próximo 22 de noviembre, y en 
el transcurso de la cual no faltará 
una Master Class para seguir ad-
quiriendo nuevos recursos para el 
próximo año.

PREMIADOS
Una vez más, el jurado lo tuvo 
difícil a la hora de elegir a los 
premiados en las diferentes 
categorías,  ya que cada año el 
nivel de los participantes va en 
aumento. Pero, finalmente, los 
tres primeros clasificados en pri-
mera categoría fueron los grupos 
Star Boys, Diamons y Glamorous 
Girls, ganadores de un premio 
de cien, setenta y cinco y cin-
cuenta euros respectivamente.
Tres premios que se repitieron en 
segunda categoría y que en este 
caso fueron para Dancing Seven, 
Disharts y Black Pyramid. Estos 

Star Boys. 1r Premio 1ª Categoría. Fotos: Juan Gabriel Díez.

Dancing Seven. 1r Premio 2ª Categoría. 

Diamonds, 2º Premio 1ª Categoría.

Presentadores del acto. 

Disharts, 2ª Premio 2ª Categoría.

fueron los que ocuparon los pri-
meros puestos en la clasificación, 
repitiendo algunos de ellos en 

otras categorías, como es el caso 
de Disharts y Diamons, quienes 
además del segundo puesto en 

sus respectivas categorías, com-
partieron también el premio al 
mejor vestuario.

Por otra parte, en primera y 
segunda categoría, las premiadas 
como mejor bailarinas fueron 
Claudia Sanz y Paula Samper.

A parte de las coreografías y 
vestuario de los participantes, 
cabe destacar también el papel 
de los conductores del acto, los 
jóvenes Raúl Gil, Santi Alberola, 
María Sánchez y Andrea Ruiz, 
quienes prepararon para la 
ocasión diferentes números 
musicales y demostraron una vez 
más su soltura en el escenario.

Otros colectivos de jóvenes 
que colaboran habitualmente 
en las diferentes actividades or-
ganizadas desde Punt Jove y la 
concejalía de Juventud tampoco 
faltaron en esta ocasión, contri-
buyendo entre todos a que un 
año más el concurso de baile de 
Operación Fama fuera todo un 
éxito. Una vez cerrada la séptima 
edición ahora toca ya poner en 
marcha la maquinaria para la 
siguiente. 

Participantes Operación Fama 2014.  
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CULTURA

hauran d'estar atents a les modi-
ficacions respecte a aquesta nova 
ubicació de les atraccions que 
des de la Regidoria de Cultura 
apunten "suposaran millores en 
els terrenys de l'antic camp de 
futbol de les quals es beneficiaran 

els ciutadans en general".
A banda d'aquests canvis, la 

Fira arriba un any més amb una 
extensa programació i opcions 
diverses per a tots els públics, des 
de presentacions de llibres fins a 
contacontes o exposicions.

La Fira es trasllada

FIRA MEDIEVAL
El divendres 21 de novembre a 
les 18h quedarà inaugurada la 
Fira Medieval a la plaça de la Sala, 
mantenint-se així la norma dels 
últims anys de dividir la Fira en 
dos caps de setmana consecutius. 
Productes d'artesania, alimenta-
ció i tot allò vinculat a aquesta 
proposta tornaran a convidar-nos 
a començar a gaudir de la Fira, 
sempre conjugant aquesta oferta 
amb la resta d'actes culturals 
promoguts des de la Regidoria de 
Cultura.

CONTACONTES
Després de la Fira Medieval, 
traslladant-nos ja al cap de set-
mana del 29-30 de novembre en 
què se celebrarà la Fira de Santa 
Caterina i Fira del Llibre, les ac-
tivitats programades inclouen 
un contacontes a càrrec de Xelo 
Rives organitzat des de la Biblio-
teca Pública. El dilluns 24 de 
novembre, a les 18h, tindrà lloc a 

La Fira del Llibre ocuparà altre any la plaça de la Sala. Foto: José María Monzó.

La Fira de Santa Caterina arriba en aquesta edició amb una novetat destacada com és el canvi d'ubicació. Les atraccions i 
paradetes passen del Camp de Marín als terrenys del que fóra Camp de Futbol de les Moreres i carrers adjacents.

Santa Caterina i la Fira tornen 
a acaparar la màxima atenció 

a Monòver a finals de novembre. 
Torna la Fira sí, però amb un 
canvi destacat en relació a la seua 
ubicació. Enguany les atraccions 
firals passaran a instal·lar-se als 
terrenys de l'antic camp de futbol 
de les Moreres, mentre que les 
paradetes que habitualment 
ocupaven la zona del voltant es 
traslladen també al passeig de 
les Moreres i adjacents. Com ja 
ocorreguera en les passades festes 
de setembre, la zona del parc de 
l'Albereda serà el nucli central de 
la festa, si bé la tradicional Fira 
del Llibre continuarà ubicant-se 
a la plaça de la Sala, espai que 
també ocuparà dies abans la Fira 
Medieval.

Així les coses, del 21 al 23 de 
novembre tornarà a Monòver la 
Fira Medieval, mentre que del 28 
al 30 de novembre serà el torn  
per la Fira de Santa Caterina i Fira 
del Llibre. Però, xiquets i grans 

Les atraccions passen a les Moreres. Foto: José María Monzó.
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la Casa de Cultura aquesta sessió 
de contacontes amb històries 
d'allò més atractives per al públic 
més menut, els quals sens dubte 
ja hauran començat a gaudir 
de la Fira prèviament a aquesta 
cita amb les atraccions que any 
rere any ens visiten per aquestes 
dates.

FOGUERA
El dimarts 25 de novembre a les 
20:30 h, la tradició marca que 
es porte a terme la cremà de la 
foguera de Santa Caterina, un 
acte que també es modifica en 
optar per tornar de nou a la plaça 
de la Sala en lloc de a les portes 
de l'església com ocorria en els 
últims anys. La foguera tornarà 
així a la porta de l'ajuntament des 
d'on podrà presenciar l'espectacle  
la imatge de la Santa que proces-
sonarà pels carrers abans que les  
flames acaben amb els materials 
de la foguera en el seu honor.

PRESENTACIÓ DE LLIBRES
En el mes cultural per excel·lència 
a Monòver tampoc poden faltar 
les presentacions de llibres coin-
cidint amb la Fira. El primer d'ells 
el que signa Glicerio Sánchez Re-
cio i que sota el títol d'Operación 
Quirúrgica en el cuerpo social. 
La represión política en Monóvar 
(1936-1943) ens desvetla interes-
sants passatges de la història del 
nostre municipi i d'alguns noms 
propis vinculats a aquest. La 
presentació tindrà lloc el diven-
dres 28 de novembre a les 20h a 
l'auditori de la Casa de Cultura.

Un dia després, el dissabte 
29 a les 19h també a la Casa de 
Cultura, es presentarà una segona 
publicació, en aquest cas Miradas 
opacas de Toni Caballero, una his-
tòria on els personatges tracten 
de donar resposta a la complexa 
pregunta d'on està el límit entre 
la veritat i la mentida.

Però, a banda d'aquests dos 
llibres, la Fira ha estat també el 
marc elegit per a la presentació 
del conte El ginebre, una història 
ambientada en Monòver amb 
text de Mª Luisa Román i  foto-
grafies de l'autora i de Juanjo 
Maestre, responsable també de 
la maquetació. La presentació 

Fira 2013. Foto: Mª Luisa Román.

tindrà lloc a la Casa de Cultura el 
diumenge 23 a les 12h i correrà a 
càrrec de Paül Limorti.

RECITAL
I de publicacions noves a altres 
actes no tan nous, ja que per 
cinqué any consecutiu la Fira és 
el marc elegit pel grup l'onque 
Pere el Bandero per a oferir un 
dels seus divertits recitals. El 
dissabte 29 de novembre, a les 
20:30 h, sonaran al Teatre Princi-
pal els temes elegits per aquesta 
ocasió, alguns d'ells peticions ja 
quasi obligades del públic com 
el "Monòver" de Joaquín Román, 
d'altres interpretats per primera 
vegada com "Som monoveros" o  
"Gorduro" i d'altres estrenes tam-
bé  però de collita pròpia que no 
resultaran indiferents al públic. 
Paco Corbí, membre del grup, 
és l'autor d'algunes d'aquestes 
noves estrenes que tenen com 
a protagonistes, entre d'altres, a 
personatges d'allò més coneguts 
com Olegario, Pepe el xurrero, 
Quico i els carrets que  ocupaven 

la plaça de la Sala. Referències a 
esdeveniments, personatges o 
costums del passat amenitzades 
sempre amb la música de temes 
de l'època i amb altres ingredients 
sorpresa perquè el públic ho passe 
el millor possible, i que comp-
taran amb convidats que mai 
s'hagueren imaginat en aquesta 
tessitura. Però, per a descobrir-ho 
tot, caldrà esperar fins que s'alce 
el teló i comence un espectacle 
on la sorpresa pot arribar en el 
moment més inesperat.

FIRA DEL LLIBRE
D'altra banda, el 30 de novembre, 
diumenge de Fira, caldrà tenir 
en compte les tres publicacions 
esmentades anteriorment a l'hora 
d'apropar-nos a les paradetes de 
la Fira del Llibre, la qual es manté 
al lloc tradicional de la plaça de la 
Sala. Des de ben matí, llibreters, 
associacions i col·lectius culturals 
faran seu aquest espai pel que 
passaran els monovers i visitants 
en una jornada cent per cent 
festiva on també tindran el seu 

moment els Nanos i Gegants i la 
música de la Colla El Xirivell.

TALLERS DE RECICLATGE
A més de les paradetes tradi-
cionals, la Fira del llibre tindrà 
enguany també tallers de reciclat-
ge promoguts des de la Regidoria 
de Medi Ambient dins del projec-
te "Recicla amb els cinc sentits" 
de Conselleria. Els més menuts 
podran realitzar manualitats di-
verses amb materials de reciclatge 
a les dues carpes que s'instal·laran 
a la plaça de la Sala. L'elaboració 
de polseres amb materials de 
reciclatge o altres propostes in-
teressants amb residus d'envasos 
lleugers, paper o cartró, seran 
algunes de les opcions que troba-
ran els que s'animen a passar per 
aquests tallers.

PREMIS ESCOLARS
El Diumenge de Fira també tindrà 
cabuda l'entrega de premis als 
escolars. A les dotze del migdia, el 
saló de plens acollirà aquest acte 
on, d'una banda, es premiaran 
els alumnes participants en el 
Concurs literari La Fira organitzat 
des de les regidories d'Educació i 
Normalització Lingüística, una 
proposta que es recupera després 
d'anys i que conclourà amb la pu-
blicació dels treballs guanyadors 
al pròxim número d'El Veïnat.

A aquests premis s'afegiran 
també els promoguts des de l'àrea 
de Medi Ambient per als alumnes 
i professors dels centres educatius 
de Monòver que, conscienciats 
amb el medi ambient, acudeixen 
a classe en bicicleta. Els premiats 
per utilitzar aquest mitja de 
transport durant el curs 2013-14 
són, del col·legi Escriptor Canyís, 
els alumnes Toni Torres, Manuel 
Torres, Davinia Rodríguez, David 
López, Manuel Ruiz, David Mar-
co i Nico Rico, aquest el més jove 
dels premiats amb sols tres anys. 
Juntament a aquests, serà premia-
da la professora del centre Mireia 
Vendrell, així com Juan Vidal, 
mestre del Divina Pastora, i Iván 
Pedro Poveda i Luis Enrique Sam-
per, de l'IES Enric valor, centre 
que també té a alumnat premiat 
com ara A'lex Paqui, Solano Loch 
i Mauro Loch.
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Cumplir 40 años se convirtió 
en la excusa perfecta para 

celebrarlo conjuntamente con 
todos aquellos en la misma 
situación. Así surgió la idea de 
promover una cena donde com-
partir recuerdos y vivencias 
por todos aquellos nacidos en 
1974. Si bien la iniciativa no es 
nueva, en anteriores ocasiones 
la invitación se hacía extensiva 
únicamente a los compañeros 
de colegio con quien recuperar 
algunos pasajes del pasado pero, 

Los 40 como excusa

El alcalde y la edil de Educación con los alumnos del colegio Escriptor Canyís.

FESTES

Dimissió en bloc de la 
Comissió de Festes

El passat 16 d'octubre els 
membres de la Comissió de 

Festes de Monòver presentaven 
de forma conjunta en el Registre 
d'entrada de l'Ajuntament la 
seua renúncia formal a conti-
nuar formant part d'aquest grup. 
La justificació a aquesta decisió 
quedava resumida en sols dues 
línies en les quals podia llegir-
se per "desavinences amb les 
opinions, criteris i formes de tre-
ballar de la regidora de Festes".

La notícia no va caure per sor-
presa en tant que ja dies abans 
es publicaven comentaris en 
aquest sentit i fins i tot un dels 
membres de la Comissió feia de-
claracions al respecte a la cadena 
Ser Elda. Declaracions en relació 
a les quals també es va pronun-
ciar la responsable de l'àrea, 
Anna López, i que van derivar 
sols un dia després en què es fera 
oficial allò que oficiosament ja 
circulava per la població.

Anna López va agrair el treball 
realitzat durant anys pels qui 
fins ara formaven part d'aquest 
col·lectiu, al temps que reco-
neixia una "falta de sintonia" 
entre ambdues parts des del 
moment en què va accedir 
al càrrec. Segons López, cap 
del canvis proposats per a les 
passades festes de setembre van 
estar ben rebuts pels membres 

VISITA

Peticiones para el Alcalde
Los alumnos de 5 años del colegio Canyís expusieron sus 
demandas al Alcalde durante una visita al Ayuntamiento.

Los alumnos de infantil 5 años 
del colegio Escriptor Canyís 

visitaron el Ayuntamiento el 
pasado mes de octubre. La visita 
formaba parte del proyecto que 
estudian en este momento y que 
tiene conocer Monóvar como 
objetivo central. Además de este 
edificio municipal, los escolares 
también incluyeron en su progra-
mación la  visita a otros puntos 
de interés, pero aprovecharon su 
parada en el consistorio no solo 
para conocer sino también para 

plantear sus propias propuestas 
al Alcalde, Natxo Vidal. Los 
alumnos, que por unos minutos 
ocuparon el salón de plenos, lan-
zaron sus peticiones al alcalde y la 
edil de educación, Lourdes Pastor, 
también presente, propuestas 
variadas donde las mejoras en 
parques sonaron en repetidas 
ocasiones en la conversación 
para terminar con una petición 
de ver también el despacho del 
alcalde durante su estancia en el 
ayuntamiento.

La regidora de Festes amb els membres de la Comissió en l'elecció de 2014.

de la Comissió, des d'on "es 
van mostrar reacis a qualsevol 
modificació en la programació i 
des d'on tampoc es van aportar 
idees noves dirigides a millorar 
les festes".

No obstant això, i malgrat no 
haver comptat amb el suport 
desitjat, López reconeix la 
importància del treball realitzat 
per la Comissió al llarg dels anys 
i continua deixant les portes 
obertes per aquells que opten 
per reconsiderar la seua postura 
en el futur. 

Amb l'organització de la 
cavalcada ja a punt de posar-se 
en marxa, la regidora de Festes 
ja ha anunciat que compta amb 
un grup de gent interessada en 
col·laborar i en aportar idees per 
a les Festes, al temps que convida 
a aquells que estiguen interessats 
a sumar-se a aquesta nova Co-
missió en procés de creació, per 
tal que puga formar-se un grup el 
més variat possible.

ENCUENTRO

en esta ocasión, se amplió a todos 
los nacidos en Monóvar en el 
citado año. Una buena idea que 
se tradujo en una noche especial.

Els motius al·legats 
són "desavinences 
amb les opinions i 
formes de treballar"
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CORRELLENGUA

Homenatge als que  
optaren pel valencià 

L'homenatge es va portar a terme a l'Ajuntament.

TAPES

Novembre 
de Tapes 

Els dos caps de setmana que 
tenim per davant torna la 

Ruta de tapes a Monòver. Del 7 
al 9, i del 14 al 16 de novembre 
la Regidoria de Turisme llança de 
nou, juntament als establiments 
participants, aquesta proposta 
com un avanç a la Fira. En horari 
de 12 a 15 i de 20 a 23h podrem 
degustar les tapes elaborades per 
a l'ocasió pels huit establiments 
que s'han sumat a la Ruta: El Bi-
laire, La Pedrera, El Xiri, Esther, 
La Campaneta, Hnos Calpe, El 
Fornet i La Malva Pub. Dolces 
i salades, les tapes a preu de 2 
euros, beguda inclosa, es conver-
tiran en una excusa perfecta per 
a gaudir de la companyia i dels 
bons productes, donant a més 
l'oportunitat de guanyar un dels 
premis en joc per a aquells que 
completen la cartilla i que con-
sistiran en dinars o sopars per a 
dues persones. El sorteig tindrà 
lloc el 16 de novembre a les 18h 
al parc de l'albereda, on s'oferirà 
un aperitiu als assistents. Els que 
opten a premi hauran d'estar 
atents al telèfon.

D'altra banda, durant tot el 
mes de novembre als pubs Fra-
gel, Coyote i La Tetería també 
ofereixen als clients les seues 
opcions dins d'aquesta ruta amb 
ofertes de cafè més dolç o copa. 

El Correllengua organitzat 
des del Casal Jaume I en 

col·laboració amb l'Ajuntament 
el passat 11 d'octubre va servir 
no sols per a donar la benvin-
guda a la flama de la llengua a 
l'ajuntament sinó, també, per a 
homenatjar els pares i mares dels 
primers xiquets que van estudiar 
en valencià al nostre municipi. 
El col·legi Ricardo Leal va ser el 
primer en acollir ensenyament 
en valencià a Monòver vint-i-
sis anys enrere, una opció que 
arribava a les aules no sense impe-
diments i amb la lluita d'aquelles 
primeres famílies que optaven 
perquè els seus fills estudiaren en 
la nostra llengua. Després de pro-

blemes diversos, aquell primer 
curs on els xiquets estudiarien en 
valencià, començava sense aula 
ni professor, un entrebanc més 
als que ja havien d'haver fet front 
amb anterioritat. El següent pas 
va ser una sentada a les escales de 
la Direcció Territorial. Vint-i-un 
dies al peu d'aquelles escales, el 
desànim d'algunes mares i molta 
pressió però, finalment, una res-
posta des de l'Administració feia 
possible que 12 xiquets i xiquetes 
es convertiren en els primers en 
estudiar en valencià a Monòver. 
Això sí, com recorden les mares 
i pares, sense aula ni  pissarra 
fins que no es va regularitzar la 
situació.

EDUCACIÓ

EMPLEO

Talleres de 
Informática

Els alumnes d'infantil de 3,4 i 
5 anys dels centres educatius 

monovers van assistir el passat 
27 d'octubre a la Casa de Cultura 
per veure la representació teatral 
de Paraules a les butxaques, un 
divertit muntatge ofertat des de 
la Regidoria d'Educació i la Biblio-
teca Pública dins de les activitats 
dirigides als centres escolars.

Teatre per als més menuts

Desde el pasado 6 de octubre 
y hasta el 15 de noviembre 

se vienen desarrollando Talleres 
de "Informática, Internet y 
Redes Sociales" dirigidos, espe-
cialmente, a emprendedores 
para que adquieran o mejoren 
sus conocimientos en el ámbito 
de las nuevas tecnologías de la 
información y comunicación. 
El objetivo de estos talleres es 
que los participantes conozcan 
las herramientas básicas que les 
permitan aumentar sus posibili-
dades de inserción laboral.

Las inscripciones de los 24 
participantes han sido gratuitas 
y el coste financiado por la Con-
cejalía de Industria, Comercio 
y Desarrollo Local del Ayunta-
miento y el área de Fomento de 
la Diputación de Alicante. 

En total han sido tres los 
talleres ofertados, de doce 
horas de duración cada uno de 
ellos, impartidos en horario 
de mañana durante tres días a 
la semana. Entre los aspectos 
abordados en las diferentes 
sesiones, cuestiones como ser-
vicios que proporciona Internet, 
navegadores, buscadores, Redes 
sociales, o dónde buscar trabajo 
en internet.

Al finalizar cada taller, la con-
cejal del área, Caridad García, 
entregó los diplomas que acredi-
ta la realización de los mismos.

Entrega de diplomas a los participantes.

Internet y las Redes sociales 
entre la materia a impartir.
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La  regidoria d'esports ha 
posat en marxa, una edició 

més, els Jocs Escolars. Una 
activitat adreçada als alumnes 
dels diferents centres escolars de 
la població i dirigida a la pràc-
tica d'esports diversos com ara 
l'handbol, bàsquet i futbol sala. 
Una vegada formats els equips 
dels col·legis amb l'alumnat 
interessat en prendre part en 
aquesta activitat i després de la 
primera presa de contacte, el 7 
de novembre comença la com-
petició i els enfrontaments, els 
quals es prolongaran fins al mes 
de maig. Com en anys anteriors, 

la dinàmica dels Jocs fa que la 
proposta es dividisca en diferents 
etapes, cadascuna d'elles centrada 
en la pràctica d'un esport per tal 
que els xiquets i xiquetes tinguen 
una aproximació a tots ells i, en 
un futur, puguen elegir lliure-
ment continuar amb la pràctica 
d'aquell en el qual es troben més 
còmodes. Però enguany, com a 
novetat, a banda d'handbol, bàs-
quet i futbol sala, els participants 
podran conèixer també altres 
menys coneguts com el beisbol 
i rugbi, la pràctica dels quals de 
segur els resultarà d'allò més 
curiosa i atractiva.

BÀSQUET JOCS ESCOLARS

Competició en marxa 
La pràctica de Beisbol i Rugbi entre les novetats d'enguany.

El Club Bàsquet crea
la fitxa solidària

Un dels enfrontaments en edicions anteriors dels Jocs Escolars.

El Club Bàsquet Monòver ha 
creat, per primera vegada, la 

fitxa solidària, dirigida a tots els 
xiquets i xiquetes els pares dels 
quals estiguen en situació d'atur.

La iniciativa ha estat adoptada 
tenint en compte l'actual situació 
econòmica per la que passen 
moltes famílies i que fa que les 
seues prioritats estiguen dirigides 
a cobrir altres necessitats. Així 
les coses, la intenció del Club ha 
sigut la de, mitjançant un sorteig, 
donar oportunitat de practicar 
aquest esport a un xic o xica per 
equip de l'escola de bàsquet.

Les sol·licituds per a participar 
en el sorteig s'han d'entregar als 
monitors del Club al pavelló 
2 fins al 12 de novembre, en 
horari de 18 a 21h, realitzant-se 

el sorteig posteriorment a Ràdio 
Monòver.

El Club assumirà els costos 
d'inscripció tant a l'escola del 
club com a la competició on 
participen els equips de l'escola 
de bàsquet, i la cessió d'una 
equipació esportiva per a la tem-
porada, que haurà de ser tornada 
a la finalització de la mateixa.

Aquesta fitxa dóna dret a 
jugar una o dues temporades 
amb l'equip del CBM de la seua 
categoria, i els requisits a complir 
pels peticionaris són que els pares 
i els fills estiguen empadronats a 
Monòver, que els membres de la 
unitat familiar estiguen en situa-
ció d'atur i ser alumne d'educació 
primària.

CROSS Y MARCHA

BALONMANO

XVI Cross Xirivell

Al cierre de esta edición se 
llevaba a cabo la XVI edición 

del Cross y Marcha Xirivell 
organizado desde la Concejalía 
de Deportes. Con salida y meta 
en el centro social del Xinor-
let, la prueba contó con una 
destacada participación en las 
diferentes categorías contempla-
das en la convocatoria. A partir 

de las 10:30 comenzaban las 
pruebas menores y ya a las 12:15 
tenía lugar la salida para los par-
ticipantes en categoría absoluta. 
Además, fuera de competición 
también se contempló la prueba 
de caminantes, terminando la 
convocatoria de este Cross con la 
entrega de trofeos a los ganadores 
en las diferentes categorías.

Acto de tecnificación  

Cuatro selecciones valencia-
nas, infantiles y cadetes de 

balonmano femenino y mas-
culino, se desplazaron hasta el 
pabellón municipal el pasado 
26 de octubre para tomar parte 
en las pruebas de tecnificación 
organizadas a través del acuerdo 
alcanzado por la Concejalía de 
Deportes.

El concejal del área, Emilio Or-
gilés, destacó la importancia de 
este acto que contó con "cerca de 
cien participantes acompañados 
por familiares, que no quisieron 
perderse la oportunidad de ver 
estos ensayos con los chicos y 
chicas elegidos en la Comunidad 
Valenciana para representarnos 
en todos los niveles".

La jornada contó también con 
la presencia de Arturo Tejedor, 
Presidente de la Federación de 
Balonmano de la Comunidad 
Valenciana y de Manuel Javalo-
yes, Presidente de la Delegación 
Provincial de Alicante de Balon-
mano.

Las diferentes pruebas incluidas 
en la programación comenzaron 
a las nueve de la mañana y se 
prolongaron hasta las nueve de 
la noche en el pabellón muni-
cipal, hasta donde se acercaron 
numerosos curiosos interesados 
en seguir en directo los ensayos 
de estas jóvenes promesas del 
balonmano a nivel autonómico 
pertenecientes a cuatro seleccio-
nes valencianas.

Cuatro selecciones valencianas  de balonmano realizaron 
unas  pruebas de tecnificación en el pabellón municipal.
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HOMENAJE

El domingo 9 de noviembre a las 11:30 h se disputará un partido homenaje a Salvador Sebastián Sevilla "Boro".

Los veteranos del Hércules y el Monóvar 
jugarán un partido en recuerdo de Boro

jugó  y colaboró con el Monóvar 
sino que también formó parte de 
la alineación de otros equipos 
como el Castilla, Carabanchel, 
Novelda y Elche en su trayectoria 
deportiva.

Los familiares de Boro tampoco 
faltarán en este emotivo home-
naje, donde los veteranos del 
Hércules y del equipo monovero 
darán buena cuenta de su forma 
física.

Boro en el centro de la fotografía junto a algunos de los compañeros que jugarán .

ORNITOLOGÍA

1.840 pájaros compitieron en Monóvar

Las Sociedades Ornitológicas de 
Elda y Monóvar organizaron 

conjuntamente la octava edición 
del concurso ornitológico Valle 
del Vinalopó, una cita que reunió 
en nuestra localidad a un total 
de 1.840 aves de 147 criadores 
de Murcia, Castilla la Mancha y 
Comunidad Valenciana.

Este certamen, que contó con 
la colaboración de la Concejalía 
de Deportes, premió a los me-
jores ejemplares para el jurado, 
los miembros del cual, antes de 
emitir una resolución, valoraron 
aspectos como el plumaje, color o 
postura de las aves participantes, 

no así su canto ya que la convo-
catoria se ciñe exclusivamente 
a la estética. Entre los requisitos 
a tener en cuenta para poder 
participar, el concurso fija la edad 
máxima de los ejemplares  en los 
dos años, así como otros aspectos 
importantes como no haberse 
sometido a operaciones que pu-
dieran alterar su aspecto natural.

La excelente cifra de partici-
pación y las numerosas visitas 
recibidas durante su celebración 
llevan a que esta cita se considere 
como uno de los certámenes 
más relevantes de la Comunidad 
Valenciana.

L a Concejalía de Deportes ha 
organizado un homenaje a 

Salvador Sebastián Sevilla "Boro", 
fallecido meses atrás y vinculado  
con el deporte durante toda su 
vida. La iniciativa, apoyada por el 
grupo de gobierno y por los ami-
gos de Boro, tiene como objetivo 
prioritario el reconocimiento a 
la implicación y trayectoria del 
centrocampista monovero.

Aunque en principio el 
homenaje estaba programado 
para finales de octubre, la fecha 
elegida finalmente ha sido el 
domingo 9 de noviembre. A las 
11:30 de la mañana se disputará 
en los campos de fútbol Santa 
Bárbara el encuentro que enfren-
tará al equipo de los veteranos 
del Hércules con el combinado 
formado por los que fueran com-

pañeros y amigos de Boro, que 
han manifestado su interés por 
saltar al terreno de juego en este 
partido-homenaje.

La entrada será gratuita y 

se espera que la convocatoria 
reúna a un destacado público 
el próximo 9 de noviembre en 
este encuentro en memoria de 
Salvador Sebastián, quien no solo 

El concurso tuvo lugar en una nave a la entrada de Monóvar.

La octava edición del concurso ornitológico Valle del Vinalopó reunió a 147 criadores de diferentes Comunidades.
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El GIMV y en concreto la concejalía de Servicios y Contratación, con 
el apoyo del grupo de gobierno, está trabajando en el proyecto de 

la nueva instalación del alumbrado, que consta de la renovación de la 
iluminación en todo el pueblo en general, incluidas como es natural 
nuestra pedanías.

Es un proyecto ilusionante en el que hemos apostado muy fuerte y 
que acabaría con la situación actual de mala imagen y con servicio tan 
denigrante que hoy nos ofrece las condiciones actuales.

Queremos que los vecinos/as conozcan las fases de trabajo que se 
están realizando y el proceso que nos queda por recorrer.

En principio se está trabajando basándonos en una auditoría ener-
gética, cosa que estaba sin realizar, y que es imprescindible para tomar 
decisiones ya que es el resultado de su inventario, de lo que dispone-
mos referente a cuantía, calidad y condiciones de equipos, tipos de 
luminaria, contaminación, etc. Dicha auditoría se ha contratado si-
guiendo el protocolo de actuación del Instituto para la Diversificación 
y Ahorro de Energía (IDAE).

Con respecto a la situación actual y una comparativa de cómo puede 
ser el resultado final, se está trabajando sobre dos sectores:

Por una parte tenemos, el alumbrado de las dependencias munici-
pales en el cual se pagaron 251.084 euros en el año 2012. Y por otra 
parte, la zona exterior que se pagaron 267.852 euros. Estos dos sectores 
en entrar en funcionamiento el nuevo proyecto, tendría un ahorro de 
entre el 35% y el 65%, en dependencias y alrededor del 70% en alum-
brado exterior, además de otras ventajas muy importantes como son, 
la contaminación lumínica, la seguridad y comodidad de los vecinos.

Los plazos aproximados en los que esperamos se termine la auditoría 
son sobre el 15 de Noviembre, lo que permitiría comenzar con el pro-
ceso de licitación. Teniendo previsto que a principio del 2015, se pueda 
realizar el comienzo de la instalación.

El GIMV ha apostado fuerte por este proyecto desde principio de le-
gislatura y hemos trabajado mucho en este tema, e intentaremos, con 
mucha ilusión, que el pueblo de Monóvar tenga la mejor iluminación 
posible.

Sobre el alumbrado del 
pueblo en general

Este mes de Octubre ha venido marcado por la dimisión de la co-
misión de fiestas, ¿las razones? nos gustaría conocerlas de primera 

mano, que fueran ellos los que las explicaran al pueblo, es lo menos 
que deben hacer, los/as ciudadanos/as se merecen saber los motivos y 
porqués. Solo hemos escuchado una parte, la opinión de la Concejala 
y deberíamos saber las dos partes. Hay demasiada oscuridad en algunas 
de las  decisiones tomadas en fiestas y necesitamos saber quién o quie-
nes las tomaron. Es la primera vez que se financia un concierto privado 
con dinero público, es la primera vez que en las facturaciones realizadas 
no coincide la actividad de la empresa con la actividad de lo facturado 
al Ayuntamiento, como ejemplo, hay una que debería facturar algún 
pescado y algunos chuletones y factura hinchables y un concierto de 
música, y otra que ha facturado una discoteca móvil cuando en su 
actividad podría facturar un lavado y colocación de unas extensiones 
y algún que otro tratamiento de belleza. Esas cosas son las que hay 
que aclarar, pero no se hará, la contestación será la de siempre…Y 
TÚ MÁS.  Pero es que encima nos llegan denuncias de personas que 
contrataron para algún servicio en las fiestas, ¡eh¡ necesito dos para 
los hinchables, vale pon a quien quieras, ¡eh¡ para las mesas, para las 
sillas, "no poblem" busca y pon a quien quieras. Pero el colmo de los 
colmos es que  aún hoy, casi dos meses después, no les han pagado ni 
un euro, contrataciones raras y variopintas pero siempre por el "dedo 
divino", cualquiera podía contratar por horas a la gente, concejales o 
no, vamos al más puro "cortijo particular" o dicho de otra forma al más 
puro estilo del nuevo y renovado socialismo monovero. Y fruto de ese 
renovado socialismo monovero es el proyecto de construcción de unos 
parques para perros en el parque de la Alameda y del Salitre, allí donde 
los padres y madres llevan a sus hijos a jugar, allí mismo y a 100 metros 
aproximadamente habrá un parque para niños y niñas y para animales 
de compañía, hay que reconocer que es una idea única, hasta ahora a 
nadie se le había ocurrido esta genialidad tendremos que preguntarle a 
la Concejala a quien tenemos que llevar al parque atado, a los niños y 
niñas o a los perros.  ¿Acaso somos un pueblo que nos sobra el dinero?, 
nos dicen que estamos arruinados, sin embargo se dedican a construir 
parques para perros, algo increíble, en qué quedamos, ¿hay o no hay 
dinero? Qué grandísima barbaridad dedicar el dinero para esos menes-
teres, y más cuando hay niños y niñas a los que les está faltando lo más 
elemental, la comida. Miles y miles de niños apenas comen una co-
mida diaria, no tienen los libros para acudir a clase, carecen de ayudas 
públicas, pero no pasa nada, el socialismo renovado de Monóvar elige 
construir parques para perros. En Monóvar a cientos de familias les 
cuesta llegar a final de mes, pero no importa, el socialismo renovado de 
Monóvar prefiere apostar por la construcción de parques para perros. 
Estas y otras cosas son las políticas que diferencian a unos de otros, 
para el BLOC, siempre estarán en primer lugar las necesidades básicas 
de la ciudadanía. Estamos de acuerdo en crear zonas para que la gente 
pueda estar con sus mascotas, pero siempre cuando las necesidades de 
las personas estén cubiertas y lo más lejos de donde pasean y juegan 
los niños y las niñas.

Vergüenza ajena
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El actual gobierno PSOE-GIMV  liderado por Vidal y Orgilés, no deja 
de sorprendernos día tras día. Esta vez la víctima de su radicalismo 

y sectarismo ha sido la Comisión de Fiestas, la cual ha dimitido en 
bloque por las formas de gobernar que se han instalado en nuestro 
Ayuntamiento, al más puro estilo dictatorial. La imparcialidad, profe-
sionalidad y buen hacer de este grupo de personas, que ha trabajado 
durante más de 35 años con todos los partidos políticos sean del color 
que sean, se ha despreciado y tirado a la basura. ¿Y por qué?, por no 
opinar como ellos y no plegarse al "sí buana" que exigían estos gober-
nantes, cuando el único objetivo de la comisión ha sido trabajar en pro 
de la fiesta y de los monoveros. 

Prohíben presidir las procesiones, intentan eliminar el himno de 
España (impedido por la presión de la gente), suprimen al Rey y al 
President de la Revista de Fiestas, manipulan y abusan de la Radio, 
nos niegan los informes que solicitamos como oposición, no permiten 
debatir la reprobación de concejales, amordazando cualquier crítica e 
impidiendo el debate democrático en los plenos.

¡Mordaza! Esa es su política. Han querido tapar la crítica de los dis-
tintos grupos que han mostrado su descontento, incluso mediante la 
recogida de firmas. Provocan la dimisión de la Comisión de Fiestas. 
Intentan tapar la boca a la oposición. Abusan de su poder en los medios 
de comunicación. La manipulación de los actos oficiales como el 9 de 
Octubre, o la celebración de un concierto en fiestas sin visibilidad, y… 
¡qué casualidad!... en la puerta de su sede. O la programación cultural, 
pagando obras claramente políticas, donde tienen la crítica al PP como 
objetivo, todo esto pagado con dinero público, con dinero de todos los 
monoveros.

Por no hablar de la nueva programación de radio. Han eliminado el 
“Pa Q Veas” tan demandado por la ciudadanía. El clásico programa a 
micrófono abierto de la revisión de las fiestas, ¡FUERA! no sea que nos 
critiquen. El programa “Quisiera yo Saber” donde los ciudadanos te-
nían acceso directo a los concejales para expresar sus quejas….¡FUERA! 
no sea cosa que también nos critiquen. En fin, han diseñado una radio 
mucho más política y politizada, menos popular y a espaldas de lo que 
demandan los ciudadanos que somos quienes la pagamos. 

¿Y de los problemas reales de Monóvar? ¡Nada! Han pasado 6 meses y 
el pueblo está más sucio que nunca, del nuevo alumbrado, el Mercado 
y  PGOU nada se sabe, las becas sin pagar, las asociaciones sin cobrar, 
el pago a proveedores sufre un retraso histórico de 14 meses. Y para 
colmo los ciudadanos buscan a los concejales del gobierno para que les 
den soluciones y no los encuentran.

Su único objetivo en estos 6 meses ha sido mentir, manipular los me-
dios de comunicación, utilizar el dinero público con fines partidistas 
al más puro estilo "Chavista". Pero solucionar lo que prometieron que 
iban a solucionar con el cambio de gobierno… RES DE RES. 

Millorant els espais Lobos con piel de cordero

Ara que les festes han acabat i, malgrat el soroll de fons que a alguns 
els agrada fer sobre aquestes, podem constatar que han estat un 

èxit. La gent ha estat al carrer, allí on hi havia festa i passant-ho bé. I, 
ara que l'oratge sembla que va canviant, ens endinsem en novembre i 
les activitats d'aquest mes vénen determinades per l'esdeveniment més 
assenyalat: La Fira. 

Si pensem en la Fira se'ns ve al cap, en un primer moment, les atrac-
cions per als més menuts, els llocs de venda de joguets i torró i totes les 
paradetes que van posant-se al voltant. Açò, sens dubte, és una de les 
coses més representatives que continuaran presents aquest any. Encara 
que tindran una ubicació diferent: els antics camps de futbol “Les 
Moreres” i els seus voltants. La motivació d'aquest canvi es deu a un 
gran esforç que fem per afavorir la vida comercial d'aquestes activitats 
que, segons passava el temps, anava minvant i per conservar un espai 
d’aparcament fonamental de la nostra ciutat. Hem comptat, per supo-
sat, amb l'acord i la bona disposició del firants que han estat receptius 
al canvi. També hem tractat que l'ajuntament aconseguira avantatges 
perquè els ciutadans del poble puguen gaudir d’un espai més acollidor i 
obert a més possibilitats. Es tracta de diferents actuacions que milloren 
el servei de les dependències municipals dels antics camps de futbol i 
de les quals podrem disposar al llarg de tot l'any, per tal de convertir-los 
en un espai d'ús comú i poder oferir diverses activitats des d'ací. 

Cuidar, adequar i promocionar els nostres espais públics és una de 
les premisses més importants per al PSOE, per això tractem de millorar 
el nostre entorn i els diferents llocs de la nostra ciutat. Per això, tam-
bé, vam treballar dur per tal d'aconseguir que la inversió de 240 mil 
euros que Diputació podia invertir a Monòver la poguérem destinar 
a millorar els parcs i jardins que són, principalment, els espais on les 
famílies conviuen. Tenint present, a més, que el nostre poble no és 
sols el nostre  nucli urbà. Les pedanies també existeixen, per això els 
seus veïns gaudiran de la millora d'aquests espais. Espais per  conviure 
que durant tant de temps el PP ha oblidat que existien i sobre els que 
s'anava consumant el seu abandonament. 

Espai per a conviure serà, també, la Fira. Per això, hem adequat els 
llocs per tractar de millorar-la. Tindrem, a més de la Fira Medieval al 
voltant de la plaça de la Sala, la tradicional fira de compra-venda en 
una nova ubicació, un espai per als comerços del poble, per a les nostres 
associacions; una àmplia i completa programació cultural, en la que 
tractem d’aglutinar tot tipus d'activitats adreçades a diferents públics i, 
comptant amb les inquietuds i les opinions dels nostres col·lectius que, 
per primera vegada en molt de temps, han trobat un lloc on expressar-
se, mitjançant el recent creat Consell de Cultura. A més a més, tindrem 
totes aquelles coses més tradicionals, com la foguera en honor a Santa 
Caterina que, aquest any, recupera la seua ubicació habitual: la plaça 
de la Sala. Així continuem treballant per barrejar innovació, cultura i 
tradició i seguir fomentant allò que ens identifica i que contribueix a 
crear una ciutat més gran, més oberta, amb més oportunitats per a tots 
i totes. 
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SABÍA USTED que en la actualidad, de los cerca de mil millones 
de africanos, casi un 47% son cristianos (205 millones de católicos, 
cuando hace 50 años no superaban los 20 millones). Casi el 40% 
musulmanes y el 15% practica religiones tradicionales).
SABÍA USTED que cada vez las personas viven más años. No se 
trata solo de añadir más años de vida sino de lograr más vida para 
esos años. Los ancianos del futuro no serán como los de ahora. Las 
personas mayores tienen cada vez más poder, más dinero, viven 
mejor, muestran más imaginación e inteligencia. (Jesús M.Miguel, 
catedrático de Sociología de la Universidad de Barcelona). "El número 
de personas mayores de 65 años ha aumentado vertiginosamente. 
España tendrá en el año 2000 más de 6 millones de personas de más 
de 65 años y en 2050 este grupo alcanzará los 9 millones". Estos datos 
son de Josep A Rodríguez, de un libro que escribió en 1991.
SABÍA USTED que en las fiestas de 1899 estuvieron en Monóvar el 
diputado a Cortes Sr. Mataix y el Gobernador Civil de la provincia 
Sr. Casas. "Estuvo la banda de música de Bocairente tan dignamente 
dirigida por el inteligente profesor  D. José Mª Miralles. Fue recibida y 
aclamada por miles de personas y hasta su salida ayer por la mañana 
no ha dejado de recibir muestras inequívocas de entusiasmo que supo 
despertar en este vecindario y en el gran número de forasteros que 
atraidos por los festejos anunciados vinieron a pasar unos cuantos 
días de recreo y expansión". (Esto dice el corresponsal de La correspon-
dencia alicantina) el 13 de septiembre de 1899.
SABÍA USTED que en el Centro Deportivo de Monóvar, en el registro 
de control de entrada de socios, el aparato marcaba en el mes de julio 
16.652 y en agosto 10.630.
SABÍA USTED que una viuda de aquí de Monóvar que tenía ocho hi-
jos y que era muy valiente y honrada luchó lo increíble para sacarlos 
adelante. Un domingo, como era costumbre antes, fue el cobrador de 
la "mort" a cobrarle y la mujer le dijo firmemente: "Bórrame que aquí 
no se mor ningú". Y así fue, y no se murió nadie hasta que les tocó.
SABÍA USTED que un día que pasaba el poeta El Seráfico por delante 
de una finca donde unas mujeres estaban haciendo oliva, algunas 
estaban encima de las oliveras. Las más descaradas le dijeron al poeta: 
"Seráfico héchanos una cuarteta" y él que venía bastante cabreado les 
contestó que en su vida había visto brevas en las oliveras. (El mes que 
viene pondremos otra como ésta que no estén publicadas).
SABÍA USTED que unos turistas que estuvieron en el Gran Cañón 
del Colorado, EEUU, mataron de un pisotón a una ardilla y luego 
la tiraron por el Cañón. Una asociación lo grabó y les pusieron una 
multa de cinco mil dólares y seis meses de cárcel, y aún están inves-
tigando por la misma Asociación si hubo crueldad para en su caso 
aumentarles más la pena.
SABÍA USTED que en el mes de julio se celebraron siete matrimonios 
por lo civil y cuatro por la iglesia, fallecieron nueve y nacieron siete. 
En el mes de agosto se casaron por lo civil cinco y por la iglesia seis, 
fallecieron diez y nacieron cinco. Estos dos últimos meses han falle-
cido siete más que los nacidos, a este paso a fin de año no van a salir 
las cuentas.

Curiosidades

Desde la  Organización 
Internacional para las mi-

graciones se está llevando a cabo 
un programa de retorno volunta-
rio de inmigrantes residentes en 
la Comunidad Valenciana, que 
se encuentren en situación de 
vulnerabilidad, financiado por la 
Conselleria de Bienestar Social.

El programa ofrece billete aéreo 
gratuito hasta el país de origen y 
ayuda económica de viaje de 450 
euros por persona, existiendo 
unos máximos según el número 

de componentes de la familia.
Para las solicitudes deben di-

rigirse a los servicios sociales del 
ayuntamiento donde estén em-
padronados, Consulados, ONGs 
reconocidas o Asociaciones 
de Inmigrantes radicadas en 
la Comunidad Valenciana y 
proceder a rellenar el impreso de 
solicitud correspondiente al que 
se acompañará un informe social 
realizado por el trabajador social 
y fotocopia del pasaporte de 
todos los miembros de la familia.

Retorno voluntario
INMIGRANTES

TALLERS

Per la recuperació del 
llavador de la Canyaeta

Treballs a la Canyaeta.

L'associació de Defensa del 
Patrimoni "Xinosa" i Heliaca 

continuen endavant amb el 
projecte Cullerot, dirigit a con-
solidar un conjunt dedicat a l'ús 
de l'aigua com és el llavador de la 
Canyaeta. Fa mesos es posava en 
marxa aquesta iniciativa que ara 
s'ha ampliat amb l'organització 
d'una sèrie de tallers que conti-
nuen durant el mes de novembre. 
Dividits en dues parts, aquests 
tallers  contemplen, d'una ban-
da, xarrades informatives on es 

donen a conèixer les tècniques 
tradicionals d'obra amb maons 
i amb pedra de nivell bàsic, per 
així, més tard, posar en pràctica 
els coneixements adquirits, ja 
que la segona part de l'activitat 
consisteix en actuar en el llavador 
de la Canyaeta on, una vegada 
consolidat el conjunt es restablirà 
un circuit d'aigua amb desaigüe a 
una bassa on es compartimentarà 
amb altres basses i es recuperaran 
totes les espècies d'amfibis i plan-
tes aqüàtiques locals.
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Estaba cayendo la noche 
cuando el caballero Gonzalo 

García  y sus tres acompañantes 
se acercaban al lugar de Monóvar 
y a la aljama morisca de Xinosa 
a poca distancia del mismo.  
La reconquista del territorio 
valenciano había concluido y la 
mayoría de los nobles aragoneses 
que habían participado en ella 
recorrían los territorios con-
quistados con los que pensaban 
ampliar sus posesiones en pago 
por su contribución a la real 
expansión.

La sombra del castillo con-
quistado a los almohades se 
vislumbraba en el horizonte y 
los pocos moriscos que habían 
decidido quedarse después de la 
rendición estaban ya metidos en 
sus hogares refugiándose del frío 
y del aire que rugía en este mes 
de febrero de 1306.

A pesar de que la nobleza y 
linaje del caballero mereciera un 
aposento más digno, la noche se 
les había echado encima y deci-
dieron pasarla  al abrigo de los 
muros del castillo; por la mañana 
realizarían una inspección de los 
terrenos para comprobar si eran 
tan fértiles como se decía.

Descabalgaron y subieron a 
píe hasta la pequeña fortaleza 
abandonada y en la torre del 
homenaje, aunque había perdido 
parte de su techumbre, se dispu-
sieron a descansar. Dejaron  los 
caballos a resguardo del viento y 
los tres escuderos se repartieron 
las tareas de recoger unas ma-
deras de las vigas destruidas del 
techo, llenar los pellejos de agua 
del aljibe que afortunadamente 
parecía limpia y preparar algunas 
viandas, entre ellas un conejo 
que habían cazado en el camino, 
mientras su señor se sentaba en el 
rincón que parecía más al abrigo 
de las corrientes de aire.

El caballero pensaba que no 
tendría ninguna dificultad en 
que su rey Jaime II le otorgara 
aquellas tierras si eran de su 

Cuento medieval

agrado; le debía muchos favores 
y además de su consejero se con-
sideraba su amigo. No obstante 
el sobrenombre de “el rey Justo” 
que éste ostentaba no se le había 
aplicado en vano.

En 1296 había comenzado 
la contienda con Castilla para 
conquistar el Reino de Murcia. 
Alicante sería la primera ciudad 
en caer en el mes de Abril y tras 
ella Elche, Orihuela, Guardamar 
del Segura y Murcia. Finalizada 
la contienda con la conquista de 
algunos sitios más, hacía un año 
que se había firmado el “Tratado 
de Elche” por el que se quedaba 
en paz con Castilla a la que se 
devolvía la mayor parte del Reino 
de Murcia a excepción de los 
territorios al norte del río Segura, 
quedando las comarcas de Alican-
te, Orihuela y Elche en posesión 
del Reino de Valencia, como se 
había acordado en la anterior 
Sentencia Arbitral de Torrellas.

Los desvelos proporcionados 
por la dura negociación de estos 
tratados que él, el Consejero  
Gonzalo García, nombrado Pro-
curador para los mismos por 
su rey, había llevado a cabo 
con Diego García de Toledo, 
representante del rey castellano 
Fernando IV, habían finalizado. 

Dichas negociaciones habían 
dado sus frutos y era lógico espe-
rar su recompensa por ello.

A sus pies iba dejando el yelmo 
que protegía su cabeza, el cinto 
con la espada en la que era muy 
diestro con ambas manos, la 
maza, la cota de malla, etc., todos 
los pertrechos que aunque no 
estuvieran en guerra había que 
llevar por precaución contra los 
salteadores de caminos.

Ahora, por fin, era el tiempo 
de saborear la conquista. De mo-
mento el conejo asado a las brasas 
de esas viejas maderas le supo a 
gloria y al amanecer, después de 
un sueño reparador se dedicarían 
a recorrer estos territorios.

Con el sol oteando en el 
horizonte, su vista descubrió un 
inmejorable paisaje que sobre-
pasando por encima del caserío  
descendía pegado a la falda de 
la colina en la que se asentaba 
el castillo; llegaba hasta el río 
Vinalopó y dejaba entrever una 
fértil vega plantada de almen-
dros, olivos, higueras y vides, de 
la que sin duda los labriegos del 
lugar sabían sacarle provecho.  

Desde allí, dando un giro de 
360 grados, se divisaba el castillo 
de Elda, el de Petrel, la Torre 
defensiva de Xinosa y las sierras 
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de Salinas, la Zafra, Betíes, o la 
Umbría, hasta casi sentir la brisa 
marina que se adivinaba detrás 
del valle.

En las laderas de la colina, el 
esparto, la barrilla, el tomillo, el 
cantueso y otras plantas olorosas 
que se suceden entre los pinares 
cubren los espacios no cultivados 
dando una suave fragancia a la 
fresca mañana.

Sin duda eran lugares muy 
apetecibles y no quedaban lejos 
de sus tierras de Mogente y del 
cercano lugar donde brotaba un 
manantial al pie de una higuera 
y en el que estaba pensando 
repoblar llevando allí a unas 
cuantas familias  fundando otro 
asentamiento.

Su cabeza no paraba de ima-
ginar lugares con los que quería 
incrementar su feudo, pues ahora 
que la guerra parecía definitiva-
mente acabada, la mejor manera 
de obtener ingresos era mediante 
la repoblación de estas tierras 
con siervos que las cultivaran y 
le pagaran las rentas correspon-
dientes.

Lejos estaba de imaginar, 
aunque él ya no lo vería, que 
sus sueños se verían realizados 
en grado sumo ya que su des-
cendiente Pedro Maça de Liçana 
ampliaría estos territorios con la 
compra de Novelda y el Castillo 
de la Mola a la reina Violante de 
Bar por doce mil florines pagados 
con la entrega de un  débito del 
rey que estaba en su poder. Más 
tarde el mismo rey Juan I le con-
cedía a Pere Maça esos lugares en 
libre y franco alodio en atención 
a los servicios prestados por su 
padre en la guerra contra Castilla.

Cuando bajaban la colina el 
caballero Gonzalo García aspiró 
en profundidad el limpio aire de 
Monóvar y con un decidido ade-
mán indicó a sus acompañantes 
que le siguieran al galope hasta la 
cercana torre de Xinosa.

 Paqui Limorti Aracil.




